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Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
Õòî õî÷à 

íàáûâàöü ãàçåòó  
¢ îô³ñå ðýäàêöû³ — 

÷àêàåì!

Ідзе падпіска на “Народную Волю” на другі квартал 2017 года. Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

ВІНШУЕМ!

Хто яны, жанчыны года?
Падведзены вынікі рэспубліканскага конкурсу «Жанчына года – 

2016». Перамаглі 44 прадстаўніцы з усіх рэгіёнаў Беларусі.

У намінацыі «За лідарства 
і паспяховае кіраўніцтва» 
пераможніцамі прызнаны:

Марыя Рацар, дырэктар 
брэсцкага КУВГП «Камбінат 
грамадскага харчавання»,

Анжаліка Томчына, галоўны 
ўрач Віцебскага абласнога 
клінічнага анкалагічнага 
дыспансера,

Алена Алексіна, старшыня 
Буда-Кашалёўскага раённага 
Савета дэпутатаў,

Наталля Галота, дырэктар ААТ 
“ЭНЭФ”,

Святлана Івуць, галоўны 
бухгалтар Лідскага малочна-

кансервавага камбіната,
Ната лля Па длесных, 

генеральны дырэктар магілёўскай 
булачна-кандытарскай кампаніі 
«Дамачай»,

Яўгенія Нікіціна, намеснік 
начальніка ўпраўлення маркетынгу 
– кіраўнік праекта камерцыйнай 
службы ААТ «Магатэкс»,

Кацярына Дубінская, 
г е не р а л ь н ы  д ы р эк т а р 
інфармацыйнага агенцтва «Мінск-
Навіны»,

Таццяна Міхайлоўская, 
намеснік старшыні праўлення 
“Беларусбанка”.

Заканчэнне на 2-й стар.

Дазволілі –  
не дазволілі? 

Учора заяўнікі акцыі 25 сакавіка павінны былі 
сустрэцца з прадстаўнікамі сталічных улад,  
але адбылася толькі размова па тэлефоне.

розНыя погляды

дэМакратыя па-бЕларУскУсказаНа!

У агучаным Мікалаем Статкевічам плане на 25 сакавіка  
Зянон Пазьняк бачыць «чыста правакацыйны праект»

Аб гэтым заявіў лідар Кансерватыўна-хрысціянскай партыі – БНФ Зянон Пазьняк у эфіры тэлеканала «Белсат».

Адказ Статкевіча Пазьняку

Сяргей КАЛЯКІН, старшыня партыі «Справядлівы свет»:
«Задача мірных акцый – не захоп дзяржаўнай улады,  

а аказанне ціску на ўладу»

Паводле яго слоў, незразумела, 
што гэта будзе – святкаванне Дня 
Волі або пратэст супраць дэкрэта 
аб «дармаедстве».

«Я бачу чыста правакацыйны 
праект», – сказаў Пазьняк, маючы на 
ўвазе прапанову Статкевіча прайсці 
па цэнтральным праспекце і толькі 
затым вызначыцца, што рабіць 
далей. Ён адзначыў, што падобныя 

акцыі з удзелам Статкевіча былі і 
раней: «Марш свабоды» ў 1999 годзе, 
калі той «завёў усіх у тупік і ўсіх 
разагналі», і акцыя 19 снежня 2010 
года, калі палітык «аператыўна 
ўдзельнічаў у правакацыі».

Пазьняк растлумачыў, што з 
дапамогай такіх выступленняў 
улада вылічвае незадаволе-
ных і пачынае ганенні на іх. У 

сувязі з гэтым ён нагадаў такса-
ма пра акцыі маўклівага пратэ-
сту ў 2011 годзе, арганізатарам 
якіх, як высветлілася пазней, быў 
прыхільнік «русского мира».

Таму факт, што Статкевіч 
адседзеў у турме даўжэй за іншых 
кандыдатаў у прэзідэнты на выба-
рах 2010 года, лідар КХП–БНФ 
заклікаў не надаваць значэн-

ня. Паводле яго слоў, залежных 
людзей улада не толькі саджае, 
але і страляе ў іх, а, напры-
клад, падпалкоўніка ФСБ Расіі 
Аляксандра Літвіненку наогул 
атруціла палоніем.

Галоўнай дзеючай асобай 
акцыі 25 сакавіка Пазьняк назваў 
беларускі народ, які, паводле яго 
слоў, павінен самаарганізавацца, 

каб пазбегнуць правакацый і 
нападаў, а таксама «абмежаваць 
дзеянні аднаго чалавека», выбраўшы 
«агульнае кіраўніцтва мітынгу». 
На думку палітыка, у правакацыях 
зацікаўлена Расія, каб пагоршыць 
адносіны Аляксандра Лукашэнкі 
з Захадам і ў яго не заставалася 
іншага шляху, як «толькі ў Маскву».

БелаПАН.

«Не буду каментаваць 
палітыкаў, якія калісьці эмігрыравалі 
і якія замест таго, каб дапамагаць, 
спрабуюць паказаць сваё лідарства 
і там, – заявіў БелаПАН Мікалай 

Статкевіч. – Людзі з’язджалі адсюль 
па розных прычынах. Ёсць тыя, хто 
імкнецца дапамагчы, а ёсць тыя, хто 
толькі аблівае брудам і зайздросціць 
чужой смеласці». Паводле слоў 

палітыка, чым бліжэй да 25 сакавіка, 
тым больш будзе падобнай «каламу-
ты» з боку ўлады. У той жа час у бела-
рускага народа ёсць шанц «выйсці з 
тупіка» і паказаць, што прыхільнікаў 

перамен «вельмі шмат».
З нагоды «Маршу свабоды» 

ў 1999 годзе Статкевіч адзначыў, 
што гэта – «вялікая дата ў 
найноўшай гісторыі». Пасля гэтай 

акцыі «спынілася выкраданне 
палітыкаў», а ўлада «змяніла рыто-
рыку» і перастала «нахабна ганд-
ляваць незалежнасцю краіны».

Дзмітрый УЛАСАЎ, БелаПАН.

“…Тым, хто арганізоўвае акцыі, 
трэба быць вельмі акуратнымі, не 
трэба працаваць на тых, хто хацеў 
бы паўтарэння 2010 года. Гэта 
можа вельмі негатыўна адбіцца на 
развіцці Беларусі.

Трэба вельмі пільна рыхтавацца 
да акцый у сэнсе ўнутранай абароны 
людзей, якія выходзяць на вуліцу, і 
спыняць правакатараў.

Калі прыгадваць 2010 год, то я 
мяркую, што арганізатары зрабілі 
тады вялікую памылку. Правакатараў 
і тых, хто паддаўся на правакацыю, 

хто пачаў біць шыбы ў Доме ўрада, 
– іх была абсалютная меншасць, 
можа, 70–80 чалавек, у той час як 
на плошчы былі дзясяткі тысяч. Але 
арганізатары не падумалі аб гэтым, 
не здолелі спыніць гэтых людзей, 
што дазволіла ўладам абгрунтоўваць 
рэпрэсіўныя дзеянні адносна лю- 
дзей, якія пайшлі на захоп урадавых 
будынкаў, абвінаваціўшы ў гэтым не 
толькі арганізатараў, але і ўсіх лю- 
дзей, якія прыйшлі на заклік дэма-
кратычных лідараў на плошчу.

Я не лічу, што трэба зараз 

часціць з акцыямі, што варта рабіць 
па 3–4 акцыі на працягу кароткага 
часу ў адным горадзе, – гэта дэваль-
вуе іх значэнне, гэта стамляе людзей 
і зніжае актыўнасць у рэшце рэшт. 
Акцыі павінны добра рыхтавацца, і 
фактар правакатараў мусіць заўсёды 
ўлічвацца.

…Ёсць мірныя акцыі, а ёсць і 
загадзя спланаваныя і падрыхтава-
ныя дзеянні па захопе дзяржаўнай 
улады, як гэта было ў Кіеве. 
Задача мірных акцый – не захоп 
дзяржаўнай улады, а аказанне ціску 

на ўладу і дэманстрацыя людзям, 
якія выступаюць за змены, што іх 
вельмі шмат.

…Я не думаю, што мірныя людзі, 
выходзячы на мірныя дэманстрацыі, 
вырашаць праблему ўлады. Альбо 
гэта павінна быць вельмі вялікая 
колькасць людзей. Але нават тады 
змена адбываецца не шляхам захопу 
ўлады гэтымі людзьмі, а праз вельмі 
сур’ёзныя змены ў існай ўладзе.

На Захадзе і сотні тысяч, і па 
паўмільёна людзей выходзяць на 
вуліцу, але гэта не прыводзіць да 

змены ўлады.
…Я пакуль не лічу, што 

сітуацыя дайшла да кропкі кіпення 
і што пратэстамі можна змяніць 
сітуацыю ў Беларусі заўтра ці на 
працягу бліжэйшага месяца. Але 
сітуацыя да гэтага ідзе.

Калі ўлада не будзе рабіць для 
сябе высновы і не будзе нічога 
рабіць у сацыяльна-эканамічнай 
сферы, то справы яе пойдуць кеп-
ска. Беларусь пойдзе па тым шляху, 
па якім яе павялі бальшавікі ў 1917 
годзе.

Мікалай АўтуховІч:
 «Як ты бярэш адказнасць за тое,  

што не можаш прадухіліць?»
Былы палітычны зняволены выказаў сваё стаўленне да арганізацыі акцыі 25 сакавіка.

Эстафетныя акцыі

Учора Аляксандр Лукашэнка прыняў ваенных з 
дакладам наконт задум пра правядзенне сумесных 

стратэгічных вучэнняў Узброеных сіл Беларусі і 
Расіі «Захад-2017». Вось некалькі цытат.

Аляксандр  
ЛуКАШЭНКА
Пра ваеннае 

супрацоўніцтва  
з Расіяй

«Для сродкаў масавай інфармацыі 
асабліва адзначу, што насуперак меркаванням асобных «экспертаў» 
ніхто не збіраецца згортваць супрацоўніцтва з Расіяй у ваеннай галіне 
з-за ўзніклых рознагалоссяў у іншых сферах. Наадварот, вучэнне 
з’яўляецца дэманстрацыяй нашага пастаянства ў арганізацыі бяспекі 
двух братэрскіх народаў».

***
«Як бы ні складваліся нашы адносіны ў галіне нафты, газу, прадуктаў 

харчавання і іншага – гэтыя ўсе пытанні вырашаюцца. Гэта нашы 
пытанні – Беларусі і Расіі. А вось жартаваць з бяспекай, абараназдольнас-
цю нашых агульных межаў ні ў якім разе нельга. Гэта не падлягае ніякаму 
віду гандлю».

Пра прысутнасць на вучэннях 
прадстаўнікоў НАТА

«Гэтае мерапрыемства абсалютна празрыстае, і я патрабую ад 
усіх вас, каб гэтае мерапрыемства на тэрыторыі нашай краіны было 
празрыстым і ўсе мерапрыемствы былі даступныя не толькі для 
нашых сяброў па АДКБ, ЕАЭС, СНД, але і для прадстаўнікоў НАТА. 
Мы нічога не ўтойваем і ўтойваць не мусім. Калі натаўцы хочуць 
прысутнічаць на нашым вучэнні, калі ласка. Тым больш я такую 
інфармацыю і такія сігналы з іх боку ўжо атрымліваю».

Пра боегатоўнасць беларусаў
«Не трэба думаць, што калі раптам нейкі канфлікт, то армія 

будзе дзейнічаць сама па сабе, а ўсе будуць сядзець склаўшы рукі і 
чакаць вынікаў. Мы рыхтуем людзей, у прыватнасці ствараючы сілы 
тэрытарыяльнай абароны. І рыхтуем, акрамя сіл тэрытарыяльнай 
абароны, усё насельніцтва да таго, каб абараніць тэрыторыю нашай 
краіны і інтарэсы нашай дзяржавы. Прыбыццё і знаходжанне расійскіх 
войскаў на нашай тэрыторыі павінна пакінуць у памяці афіцэраў і 
салдат, нашых гасцей толькі станоўчыя эмоцыі. Гэта нашы людзі. Нам 
разам адстойваць нашу абарону і бяспеку».

Раўкоў – пра падрабязнасці вучэнняў
Міністр абароны Беларусі Андрэй Раўкоў пасля 

дакладу паведаміў, што вучэнне «Захад-2017» 
пройдзе з 14 па 20 верасня. Агульная колькасць 
войскаў, прыцягнутых да вучэнняў, не будзе 
перавышаць тых параметраў, якія вызначаны 
Венскім дакументам 2011 года, – не больш за  

13 тысяч чалавек асабовага складу.
«Ад Расійскай Федэрацыі для ўдзелу на нашай 

тэрыторыі ў сумесным стратэгічным вучэнні плану-
ецца каля 3 тысяч вайскоўцаў і каля 280 адзінак тэхнікі», – паведаміў 
міністр.

Акрамя сухапутнага складніка будзе задзейнічана і авіяцыя, у тым 
ліку да 25 лятальных апаратаў з расійскага боку.

«Ніякага ажыятажу няма. Усё планава», – запэўніў Андрэй Раўкоў.

дарэчы

хроНІка

20 сакавіка заяўнікам шэсця на 
Дзень Волі павінны былі паведаміць 
у Мінгарвыканкаме, ці дазваляюць 
гарадскія ўлады правядзенне 
акцыі. Арганізатары прасілі дазвол 
на мерапрыемства 25 сакавіка 
па наступным сцэнарыі: збор 
удзельнікаў у 14.00 на пляцоўцы каля 
Акадэміі навук і шэсце праспектам 
Незалежнасці да парку Янкі Купалы.

“Нечакана патэлефанавалі 
з Мінгарвыканкама і паведамілі, 
што сустрэча адмяняецца, – 
распавёў “Народнай Волі” заяўнік 
акцыі ад аргкамітэта па стварэнні 
партыі “Беларуская хрысціянская 
дэмакратыя” Дзяніс САДОЎСКІ. 
– Дадалі, што, маўляў, рашэнне 

мы атрымаем па пошце. Але ж, 
наколькі вядома, адказ гарадскія 
ўлады павінны даць за пяць дзён да 
правядзення мерапрыемства”.

Каб атрымаць хаця б ксеракопію 
рашэння, учора ж заяўнікі 
адправіліся ў Мінгарвыканкам, але 
паход аказаўся безвыніковым.

“У будынак нас, натуральна, не 
пусцілі, – дадае Дзяніс Садоўскі. – Калі 
ж датэлефанаваліся да чыноўнікаў 
з ідэалагічнага аддзела, то тыя і 
наогул заявілі, што няма часу з намі 
сустракацца, а рашэнне накіравана 
поштай. У выніку заставалася толькі 
напісаць усё, што думаем з гэтай 
нагоды, у Кнігу заўваг і прапаноў”.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Падобна на тое, што ў рэгіёнах 
акцыі пратэсту праходзяць 
па эстафеце. Вось і ў Слоніме  
19 сакавіка на плошчу выйшла 
каля 300 чалавек. Пратэстоўцаў 
сустрэў  старшыня райвыканкама 
Алег Таргонскі і раённыя 
чыноўнікі. Таргонскі запрашаў 
удзельнікаў мітынгу на асабістыя 
прыёмы, падкрэсліваючы, што «так 
зможа дэталёва вывучыць праблему 
кожнага». Ён  прызнаў, што ў 
Слоніме ёсць праблемы з дзіцячай 
паліклінікай і дарогамі. Таксама 
падкрэсліў, што дзеянне дэкрэта 
№3 прыпынена, улады спрабуюць 
вырашыць праблему беспрацоўя.

Дарэчы, у размове з 
прат эстоўцамі старшыня 

слонімскага райвыканкама 
паабяцаў заступіцца за кожнага ў 
выпадку рэпрэсій за ўдзел у акцыі 
«Марш недармаедаў». Але пасля 
мітынгу быў затрыманы адзін з 
арганізатараў «Маршу недармаедаў» 
у Слоніме Віктар Марчык.

Напярэдадні, 18 сакавіка, нягле- 
дзячы на мокры снег, у Мазыры 
выйшлі некалькі дзясяткаў чалавек, 
каб выказаць незадавальненне 
дэкрэтам №3, эканамічнай сітуацыяй 
у горадзе і краіне.

Адразу пасля сходу былі 
затрыманы яго ўдзельнікі – 
беспрацоўныя Аляксандр Шаўко, 
Аляксандр Барысенка і Аляксандр 
Трошка. Аляксандра Шаўка 
ўчора суд пакараў 10 суткамі 

арышту за парушэнне правілаў 
арганізацыі і правядзення масавых 
мерапрыемстваў.

У  гэты ж дзень, 18 сакавіка. 
некалькі дзясяткаў чалавек узялі 
ўдзел у акцыі ў Баранавічах.

Яшчэ да пачатку Маршу былі 
затрыманы актывіст незалежнага 
прафсаюза РЭП Рыгор Грык і сябра 
Партыі БНФ Мікалай Чарнавус 
(старэйшы), якія былі асноўнымі 
арганізатарамі акцыі. Сябра 
Аб’яднанай грамадзянскай партыі 
Мікалай Чарнавус (малодшы), 
які браў актыўны ўдзел у 
папярэдняй акцыі супраць дэкрэта 
№3 у Баранавічах 26 лютага,  
17 сакавіка асуджаны на 12 сутак 
адміністрацыйнага арышту.

– Шчыра кажучы, мне не 
вельмі падабаецца, што Дзень 
Волі ператвараюць у нейкую 
маштабную палітычную акцыю 
пратэсту, – кажа Мікалай 
АЎТУХОВІЧ. – Гэта не вельмі 
добры “маркетынгавы” ход. 
Натуральна, што арганізатарам 
хочацца сабраць як мага больш 
народа, але ж многія хочуць 
выйсці на вуліцу не пратэставаць, 
а менавіта каб адсвяткаваць 
Дзень Волі. Я заўсёды казаў і 
кажу, што калі вы ўжо вырашылі 
арганізаваць палітычную акцыю, 

то да яе трэба добра рыхтавацца. 
Яна павінна быць адна, але моцная. 
Таму не разумею палітыкаў, 
якія клічуць людзей, быццам 
бы бяруць на сябе адказнасць 
за іх бяспеку, а на самай справе 
ні за што адказваць не будуць. 
Як ты бярэш адказнасць за тое, 
што не можаш прадухіліць? Хто 
адкажа, калі чалавека паб’юць? 
Таму Зянон Пазьняк, можа, і 
мае рацыю, калі кажа, што план 
Статкевіча ў пэўным сэнсе носіць 
правакацыйны характар. Былі ж 
ужо прыклады ў гісторыі.

– Ці даюць нейкі плён тыя 
пратэсты, якія праходзяць 
па ўсёй краіне ўжо некалькі 
тыдняў?

– Яны даюць людзям магчы-
масць крыху глытнуць вольнага 
паветра ды адчуць еднасць. З іншага 
боку, гэтыя акцыі маюць і крыху 
падманлівы характар. Бо эфект быў 
бы, калі б пратэставаць выйшлі  
не дзвесце-трыста чалавек і не 
тысяча-дзве, а сотні тысяч…

І яшчэ адзін момант. На акцыі 
супраць дэкрэта аб “дармаедах” 
прыходзяць многія з тых, хто ніколі 

не цікавіўся палітыкай, але зараз 
жыццё прымусіла іх падаць свой 
голас. Але ж самі палітыкі іх і 
падстаўляюць. Самых актыўных 
пратэстоўцаў у рэгіёнах ужо ўзялі 
на кантроль, на іх пачаўся ціск… 
Нельга так махаць шашкай на 
хвалі незадаволенасці людзей. 
Адным словам, я прыхільнік 
таго, каб акцыі давалі канкрэтны 
плён. Але для гэтага, паўтаруся, 
трэба сур’ёзна рыхтавацца. Калі 
гэтага няма, то і ўвесь пратэстны 
патэнцыял выйдзе, як пара…

Алесь СВЯТЛАНІЧ. 

Нас чакаюць 
сенсацыйныя падзеі…

А таму, шаноўныя чытачы, 
у другім квартале ў вашых 

руках заўжды павінна быць 
“Народная Воля”. Каму трэба 

прадоўжыць падпіску – зрабіце 
гэта, калі ласка, да 28 сакавіка.

Вы – з “Народнай Воляй”,
“Народная Воля” – з Вамі!

газЕта – чытачы

Слонім, 19 сакавіка



статыстыка

22 21 сакавіка 2017 ã.

http://www.nv-online.infoб е л А Р у С ь

з пЕрШых ВУсНаЎ

прэса

Заканчэнне. Пачатак на 1-й стар.
Лепшымі ў намінацыі «За ўклад 

у развіццё духоўнасці і культуры» 
названы:

Таццяна Кавалёк, начальнік 
аддзела ідэалагічнай работы, культуры 
і па справах моладзі Бярозаўскага 
райвыканкама,

Галіна баркевіч, начальнік аддзела 
культуры галоўнага ўпраўлення 
ідэалагічнай работы, культуры 
і па справах моладзі Віцебскага 
аблвыканкама,

Алена Сакалова, галоўны дырыжор 
камернага хору Гомельскай абласной 
філармоніі, заслужаны дзеяч культуры 
Беларусі,

Ніна Рыбік, галоўны рэдактар 
газеты «Островецкая правда»,

любоў Серавокая, дырэктар 
Любанскай дзіцячай школы народнага 
дэкаратыўна-прыкладнога мастацтва, 

Валянціна Шуракова, дырэктар 
Капыльскага раённага краязнаўчага 
музея,

Наталля Цімашэнка, камерцыйны 
дырэктар бабруйскага ААТ «Алмаз-
Люкс»,

Ірына Жураўская, спецыяліст 
па рабоце з кліентамі выставачнага 
ў ніт арна г а  пра дпрыемс тв а 
«Экспафорум».

Пераможцамі конкурсу ў намінацыі 
«Жанчына ў навуцы» сталі:

Тамара Шаршакова, загадчыца 
кафедры грамадскага здароўя і аховы 
здароўя Гомельскага дзяржаўнага 
медыцынскага ўніверсітэта, доктар 
медыцынскіх навук, прафесар,

Наталля Стракаль, галоўны 
навуковы супрацоўнік Гродзенскага 
дзяржаўнага ўніверсітэта імя Я.Купалы, 
доктар фізіка-матэматычных навук, 
прафесар,

Алена Курлянская, загадчыца 
лабараторыі хранічнай сардэчнай 
недастатковасці РНПЦ «Кардыялогія»,

Святлана лапіна, загадчыца 
кафедры дзяржаўнага кіравання 
сацыяльнай сферай і беларусазнаўства 
Акадэміі кіравання пры Прэзідэнце 
Беларусі, доктар сацыялагічных навук, 
прафесар.

У намінацыі «За выхаванне дзяцей 
і моладзі» адзначаны:

Вольга бакуменка,  выхавальніца 
дзіцячага дома сямейнага тыпу аддзела 
адукацыі, спорту і турызму Пружанскага 
райвыканкама,

Алена Кароль,  дырэктар ДУА «ВПК 
яслі-сад – пачатковая школа №8 горада 
Брэста»,

Святлана Дашкевіч, выхавальніца 
дзіцячага дома сямейнага тыпу аддзела 
адукацыі, спорту і турызму Аршанскага 
райвыканкама,

Таццяна Трушаніна, дырэктар 
Віцебскага дзяржаўнага прафесійна-
тэхнічнага каледжа машынабудавання 
імя М.П.Шмырова,

Наталля Мазеніна, дырэктар 
Гомельскага гарадскога цэнтра сацыяль-
нага абслугоўвання сям’і і дзяцей,

Марына Шэлег, выхавальніца 
дзіцячага дома сямейнага тыпу аддзела 
адукацыі, спорту і турызму Дзятлаўскага 
райвыканкама,

Алена Мыцько, кіраўнік узор-
най студыі сучаснага і бальнага танца 
«Шарм» Смалявіцкага гарадскога Дома 
культуры,

Марыя Сапега,  выхавальніца 
дзіцячага дома сямейнага тыпу 
аддзела адукацыі, спорту і турызму 
Круглянскага райвыканкама,

Алеся Садоўская, дацэнт кафедры 
міжнародных адносін БДУ. 

Пераможцамі ў намінацыі «За ўклад 
у развіццё вёскі» названы:

Ганна Мялешка, гаспадыня аграсядзібы 
«Утульны куток» Брэсцкага раёна,

Антаніна Сунцеева, першы 
намеснік начальніка ўпраўлення 
сельскай гаспадаркі і харчавання 
Сенненскага райвыканкама,

Вольга луцко, дырэктар Тураўскага 
малочнага камбіната,

Зінаіда Раманоўская, галоўны бух-
галтар СВК «Свіслач» Гродзенскага раёна,

Тамара Алісейка, галоўны 
заатэхнік аграфірмы «Лебедзева» РУП 
«Мінскэнерга» Маладзечанскага раёна,

Валянціна Цыркунова, дырэктар 
ААТ «Малочныя горкі» горада Горкі,

Святлана Касоўская, намеснік 
генеральнага дырэктара КУП 
«Мінскхлебпрам».

У намінацыі «Паспяховы старт і 
надзея беларускага саюза жанчын» 
перамаглі:

Таццяна Краўчук, намеснік дырэкта-
ра па вучэбнай рабоце Пінскай СШ №1,

Алена Песталава, намеснік старшыні 
камісіі па справах непаўналетніх 
Полацкага райвыканкама,

Марыя Мамашук, спартсмен-
інструктар нацыянальнай каманды па 
вольнай барацьбе Рэспубліканскага 
цэнтра алімпійскай падрыхтоўкі 
адзінаборстваў,

лілія лебедзева, начальнік 
лабараторыі ААТ «ГроднаАзот»,

ларыса Коршун, галоўны рэдактар 
раённай газеты «Узвышша» (Мінская 
вобласць), 

Ала Галушка, намеснік старшыні 
Магілёўскага гарвыканкама,

Галіна Філіпёнак, дырэктар Мінскай 
СШ №199.

Хто яны, 
жанчыны года?

Кислый, Топузидис,  
Мошанский и другие

Издание «Ежедневник» составило топ-200 успешных и влиятельных бизнесменов Беларуси.

«Борисовские новости» вяртаюцца ў 
дзяржаўныя сеткі распаўсюджвання

Галоўны рэдактар «Борисовских новостей» Анатоль 
Букас паведаміў, што з 1 красавіка газета будзе 

прадавацца праз сетку шапікаў РУП «Белсаюздрук» і 
ў аддзяленнях РУП «Белпошта».

Заробкі банкіраў падкарэкціруюць?

Второй год подряд его возглавил совладелец игровой импе-
рии Wargaming.net Виктор Кислый. Созданная 40-летним Виктором 
Кислым компания Wargaming.net входит в число ведущих мировых 
издателей многопользовательских онлайн-игр и по разным оценкам 
стоит от 3 до 4 млрд долларов.

Вместе с основным владельцем Wargaming.net в топ-25 вошли 
его партнеры Иван Михневич и Николай Кацелапов. Белорусскую 
IT-индустрию в верхней части рэнкинга представляют также прези-
дент EPAM Systems Аркадий Добкин и основатель фонда VP Capital 
Виктор Прокопеня. Всего в топ-200 успешных и влиятельных биз-
несменов Беларуси-2017 авторы исследования и эксперты включили 
около 40 представителей IT-сферы. Кроме IT-сектора топ-200 успеш-
ных и влиятельных бизнесменов Беларуси-2017 пополнился пред-
ставителями фармацевтической отрасли и частного военпрома. В 
целом топ-200 успешных и влиятельных бизнесменов Беларуси-2017 
обновился примерно на четверть. 

Вот так выглядит первая двадцатка  
рейтинга 2017 года:

1. Виктор Кислый, 40 лет (1976). Никосия (Кипр). 
Генеральный директор Wargaming Group Ltd., заме-
ститель директора по развитию СООО Гейм Стрим.
Интересы: IT, финансы, недвижимость, инвестиции.

2. Павел Топузидис, 60 лет (1956). Минск.
Председатель правления ООО «Табак-Инвест».
Интересы: табак, ритейл, недвижимость, отдых и раз-
влечения.

3. Александр Мошенский, 46 лет (1970). Брест.
Генеральный директор СП ООО «Санта Импэкс 
Брест», член наблюдательного совета ОАО «Банк раз-

вития Республики Беларусь».
Интересы: продовольствие, ритейл, отдых и развлече-

ния, недвижимость.

4. Владимир Пефтиев, 59 лет (1957). Минск.
Экс-председатель общего собрания акционеров ЗАО 
«Белтехэкспорт», экс-совладелец ЗАО «Управляющая 
компания холдинга Белтех Холдинг».

Интересы: инвестиции.

5. Александр луценко, 54 года (1962). Люксембург, Светлый (Россия).
Председатель совета директоров Sodrugestvo Group S.A.
Интересы: сельское хозяйство, продовольствие, торговля, транспорт.

6. Аркадий Добкин, 56 лет (1960). Ньютаун 
(Пенсильвания, США).
Совладелец, президент и председатель совета дирек-
торов EPAM Systems Inc.

Интересы: IT.

7. Дмитрий лобяк, 48 лет (1968). Минск.
Директор ООО «Юрас Ойл», неисполнительный директор, член сове-
та директоров ПАО «Уралкалий».
Интересы: химия, торговля.

8. Александр Шакутин, 57 лет (1959). Минск.
Председатель совета директоров ОАО «Амкодор – 
управляющая компания холдинга», председатель 
совета директоров ООО «Салео – управляющая ком-

пания холдинга», председатель наблюдательного совета 

ЗАО «Абсолютбанк».
Интересы: машиностроение, ТЭК, инвестиции, финансы, недвижи-
мость.

9. Алексей Олексин, 37 лет (1979). Минск.
Директор СЗАО «Энерго ойл».
Интересы: ТЭК, финансы, логистика, недвижимость, продоволь-
ствие.

10. Иван Михневич, 37 лет (1979). Никосия (Кипр).
Генеральный директор Synergy Horizon, член инвести-
ционного комитета SCSS Fund Management.
Интересы: IT, ТЭК, инвестиции.

11. Виталий Арбузов, 52 года (1964). Минск.
Председатель совета директоров Fenox Global Group, пред-

седатель совета директоров Fenox Venture Capital.
Интересы: автокомпоненты, автопроизводство, венчурные инвести-
ции, ритейл.

12. Валентин байко, 46 лет (1970). Гродно.
Председатель общего собрания участников СООО 
«Конте Спа».
Интересы: текстиль, недвижимость, продовольствие, 

сельское хозяйство, ритейл, отдых и развлечения.

13. Дмитрий байко. Гродно.
Заместитель генерального директора СООО «Конте Спа».
Интересы: текстиль, недвижимость, продовольствие, сельское хозяй-
ство, ритейл, отдых и развлечения.

14. Валерий Шумский, 56 лет (1960). Москва (Россия), Минск.
Председатель совета директоров Группы компаний «Юкола».
Интересы: ТЭК, отдых и развлечения.

15. Николай Воробей. Новополоцк.
Совладелец ООО «Интерсервис», член наблюдатель-
ного совета ЗАО «Абсолютбанк».
Интересы: ТЭК, логистика, отдых и развлечения, 

деревообработка, недвижимость, инвестиции.

16. Николай Кацелапов, 37 лет (1979). Никосия 
(Кипр).
Директор по развитию бизнеса Wargaming Group Ltd.

Интересы: IT, финансы, недвижимость.

17. Александр Центер, 50 лет (1966). Минск.
Председатель правления Группы компаний А-100.
Интересы: ритейл, ТЭК, недвижимость, транспорт.

18. Виктор Петрович. Минск.
Директор ООО «Табак-инвест».
Интересы: табак, ритейл, недвижимость, отдых и раз-
влечения.

19. Сергей литвин, 50 лет (1966). Монако (Монако).
Член наблюдательного совета ООО «Евроторг».
Интересы: ритейл, торговля, алкоголь, недвижимость, продоволь-
ствие, финансы.

20. Владимир Василько, 50 лет (1966). Монако (Монако).
Член наблюдательного совета ООО «Евроторг».
Интересы: ритейл, торговля, алкоголь, недвижимость, продоволь-
ствие, финансы.

Некалькі дзён таму з-за кратаў выйшла сябра Нацыянальнага савета аргкамітэта па 
стварэнні партыі “Беларуская хрысціянская дэмакратыя” Вольга Кавалькова.

Яе асудзілі на 7 сутак так званага Маршу недармаедаў, які 10 сакавіка адбыўся ў Маладзечне.
Пра сваю першую “ходку” прафесійны юрыст Вольга Кавалькова распавяла “Народнай Волі”.

вольга КАвАЛЬКовА:
«Не ведаю, ці клалі  

ў тыя катлеты мяса...»

– Калі зайшла ў камеру 
ізалятара часовага ўтрымання 
Маладзечанскага РУУС, то адразу 
зразумела: тут рыхтаваліся 
да прыёму сталічных гасцей, 
– усміхаецца Вольга. – Так, мае 
сукамерніцы распавялі, што 
напярэдадні майго засялення 
выдалі туалетную паперу, якой 
раней не было. А мне нават 
далі новую бялізну, якая вельмі 
адрознівалася ад той, якой 
карысталіся мае суседкі. Гэта 
таксама ўсе адзначылі.

Гарбату, напрыклад, нам 
прыносілі ў кубках. А раней, 
як мне распавялі, давалі проста 
кіпень.

Я не ведаю, як у нашых 
хлопцаў, якія таксама атрымалі 
тэрміны за “Марш”, але асабіста ў 
мяне запытваліся, што патрэбна, 
прапаноўвалі звяртацца, калі 
будуць нейкія просьбы. Выводзілі 
на прагулкі – адзін раз на дзень на 
15 хвілін.

– А памыцца была 
магчымасць?

– Душ я не патрабавала – 
мы прасілі, каб нам прыносілі 
гарачую ваду ў бутэльках, 
прыстасаваліся мыцца ў камеры 
над рукамыйнікам.

Асноўная прэтэнзія за ўвесь 
час знаходжання ў ізалятары – ежа. 
Яна не проста дрэнная, а вельмі 
дрэнная! Мне выставілі вялікі 
рахунак за гэтыя сем дзён, які я 
павінна аплаціць. І выстаўлены ён 
менавіта за ежу, большую частку 

з якой я проста выкідвала. Бо яе 
немагчыма было ўзяць у рот.

– Чым вас кармілі?
– На сняданак – каша з 

катлетай. Калі гэта, канешне, можна 
назваць катлетай, бо есці яе проста 
немагчыма. Не ведаю нават, ці клалі 
туды мяса...

На абед – суп з вады, бульбы 
і капусты. Нясмачна, але мы 
стараліся хаця б булёну гэтага 
гарачага пасёрбаць. На другое – 
каша з катлетай.

І на вячэру – проста адна 
катлета, без нічога.

– І нават хлеба не давалі?
– Хлеб і батон выдавалі адразу 

на дзень з раніцы. Выходзіла 
прыкладна палова буханкі на 
дваіх.

Шчыра скажу, што батона 
такой якасці я ніколі не сустракала 
ў нашых крамах. Ён такі не белы, а 
шэры...

– Дык можа, карысны для 
здароўя, з цэльназерневай мукі?

– Не, якраз зроблены з 
мукі самай нізкай якасці. І калі 
адломваеш кавалак – ён проста 
развальваецца ў руках.

– Я памятаю той час, калі 
яшчэ знакаміты праваабаронца 
Валерый Аляксеевіч Шчукін, які 
здароўе ў турмах згубіў, вельмі 
настойліва дамагаўся захавання 
хоць бы самых простых нормаў 
этыкету ў турмах. І патрабаваў, 
каб альбо хлеб адразу прыносілі 
парэзаным, альбо нож давалі, 
няхай і пластмасавы. Дарэчы, 

менавіта дзякуючы Шчукіну 
ў месцах зняволення сталі 
выдаваць ложкі, а не нейкія 
абрубкі...

– Хлеб нам прыносілі ўжо 
парэзаны, а вось батон – не. 
Я яго таксама не ела, бо надта 
нясмачны. І, шчыра кажучы, 
вельмі спадзявалася на перадачы. 
Напачатку, калі не ведала, 
якая сітуацыя будзе з ежай і ці 
дазволяць перадачы, спрабавала 
прымусіць сябе есці нават тыя 
катлеты. Але потым пашкадавала 
аб гэтым, бо пакутавала на 
пякотку.

Бліжэйшым часам  хачу 
завезці скаргу ў тую сталовую, дзе 
гатуюць ізалятарскую ежу. І хачу, 
каб дырэктар той сталоўкі пры 
мне з’еў гэтую катлету. Бо гэта 
самы натуральны здзек з людзей!

– Цікава, а колькі цяпер 
вам трэба заплаціць за такую 
арыгінальную ежу?

– За 7 дзён – 80 рублёў. 
Атрымліваецца крыху больш за 
11 рублёў на дзень. Дык за такія 
грошы, прабачце, я магла кожны 
дзень з тых жа “Васількоў” ежу 
замаўляць!

Бо калі я аплачваю, то маю 
права патрабаваць якаснага хар-
чавання. 

Я звярталася да начальніка 
ізалятара з пытаннем, ці еў ён сам 
суп, якім кормяць зняволеных. 
Яго не змаглі праглынуць нават 
тыя людзі, якія не маюць перадач з 
волі, разумееце? “Ну мы ж не самі 

гэта гатуем!” – адказаў ён. 
Але ж нехта павінен кантраля-

ваць якасць гэтай ежы! Я думаю, 
нармальна жывуць тыя, хто пра-
цуе ў тых сталоўках. Мяркую, 
там карупцыя буяе, бо ежа, якую 
нам прапаноўвалі, насамрэч каш-
туе капейкі тры, а куды знікаюць 
астатнія прадукты?

Напрыклад, нам увесь тыдзень 
прыносілі кашу – проса і сечку. Я 
патрабавала грэчку. Дык жанчы-
на, якая ў ізалятары была даўжэй 
за мяне, сказала, што за тры 
месяцы грэчку толькі раз давалі! 
Бульбу таксама рэдка давалі, а калі 
прыносілі пюрэ – яго есці было 
немагчыма. Нават яшчэ пастарац-
ца трэба, каб так звычайную стра-
ву згатаваць!..

Дзякуй Богу, я ў ізалятары 
правяла толькі сем сутак. Але ж 
ёсць людзі, якія адбываюць больш 
значныя тэрміны. І зняволенне – 
гэта асноўнае пакаранне для іх. 
Атрымліваецца, што гэтых людзей 
яшчэ і катуюць ежай. Напрыклад, 
у турмах нельга набыць малочныя 
прадукты – нават за свае грошы. 
Тлумачаць тым, што, маўляў, няма 
дзе захоўваць. Ну хіба гэта нар-
мальна?

А калі параўнаць умовы ў 
беларускіх турмах і замежных – 
дык гэта проста неба і зямля! 

Я лічу, што трэба ўзнімаць 
гэтыя пытынні на ўсіх узроўнях.

Марына КОКТЫШ.

ВІНШУЕМ!

Адпаведныя дамовы ўжо 
заключаны, – распавёў Анатоль 
Букас прэс-службе БАЖ.

У падпісных каталогах 
«Белпошты» недзяржаўнае выдан-
не  «Борисовские новости» з’явіцца 
ў другой палове бягучага года.

Нагадаем, у лютым рэдактар 
«Народнай Волі» Іосіф Сярэдзіч 
сустракаўся з Аляксандрам 
Лукашэнкам. Ён перадаў 
кіраўніку дзяржавы спіс з дзевяці 

выданняў, якія не могуць трапіць 
у тую ці іншую дзяржаўную 
сетку распаўсюджвання. Гэта 
«борисовские новости», «Вольнае 
Глыбокае», «Газета Слонімская», 
«Ганцавіцкі час», «Intex-press», 
«Новы час», «СНплюс. Свободные 
новости плюс», «Рэгіянальная 
газета», «ARCHE. Пачатак». 
Лукашэнка паабяцаў вырашыць 
праблемы з распаўсюджваннем 
недзяржаўных СМІ.

чУлІ?

У Беларусі разглядаюць 
прапановы аб абмежаванні памеру 
даходаў банкаўскіх работнікаў. 
Канчатковае рашэнне можа быць 
прынята ў красавіку. Паводле 
інфармацыі БелаПАН, пытанне пра 
заробкі банкаўскіх работнікаў ужо 
разглядалася ў лютым у Нацбанку 
на спецыяльнай нарадзе, прысвеча-
най карпаратыўнаму кіраванню. У ім 
бралі ўдзел прадстаўнікі кіраўніцтва 
практычна ўсіх камерцыйных банкаў. 
Падчас нарады была абвешчана 
пазіцыя кантрольных органаў, якія 
лічаць, што заробкі банкаўскіх 
работнікаў неабходна абмежаваць.

Зараз падрыхтаваны розныя 
прапановы наконт аплаты працы 
банкаўскіх работнікаў.

Паводле звестак БелаПАН, 
адна з прапаноў заключаецца 
ў тым, каб абмежаваць аклады 
кіраўнікоў камерцыйных банкаў 
на ўзроўні, які не перавышае 
памер акладу старшыні праўлення 
Нацыянальнага банка.

Альтэрнатыўная прапанова 
– у банках павінны з’явіцца 
незалежныя дырэктары, якія 
займаліся б пытаннем аплаты 
працы топ-менеджараў. 

Незалежныя эканамісты лічаць, 
што дзяржаве варта ўмешвацца ў 
даходы топ-менеджараў прыватных 
банкаў толькі ў тых выпадках, калі 
дзейнасць крэдытных арганізацый 
пагражае фінансавай стабільнасці 
ў краіне.

рЕЙтИНг

Сталічная прамысловасць на ўздыме?

Уладзімір Макей у Амане

Крысцін МутоНЕН:
«Вылучэнне Алены Купчыной на пасаду 

Генсакратара АБСЕ – пазітыўная 
ініцыятыва Беларусі»

Сталічныя ўлады ўкамплектаваліся

Ці выдасць Расія Беларусі Юрыя Баранчыка?

У студзені–лютым 2017 года 
аб’ём прамысловай вытворчасці 
Мінска склаў 2 млрд 400,7 млн 
рублёў і вырас у адносінах да 

аналагічнага леташняга перыя-
ду на 5,6%, паведаміла галоўнае 
с т атыс ты чнае  ў пр аўленне 
Мінска.

ВІзІт

Міністр замежных спраў 
Беларусі Уладзімір Макей другі 
дзень знаходзіцца з візітам у 
Султанаце Аман.

Вось пералік яго сустрэч: 
з кіраўніцтвам урада, 
Мініс т эрс тва замежных 
спраў, Міністэрства гандлю і 
прамысловасці, Дзяржаўнага 
савета, Кансультацыйнага савета, 
Гандлёва-прамысловай палаты 
Амана, а таксама з прадстаўнікамі 

дзелавых колаў.
Прадугледжана таксама 

падпісанне мемарандума 
аб узаемаразуменні паміж 
Міністэрствам спорту і турызму 
Беларусі і Міністэрствам турызму 
Амана па супрацоўніцтве ў сферы 
турызму.

Уладзімір Макей возьме ўдзел 
у цырымоніі адкрыцця офіса 
ганаровага консула Беларусі ў 
Амане Кайса аль-Юсефа.

рэзаНаНс

ЁсЦЬ пытаННЕ!

Як вядома, пастаянны прадстаўнік 
Беларусі пры АБСЕ, Надзвычайны і 
Паўнамоцны пасол Беларусі ў Аўстрыі 
Алена Купчына вылучана на пасаду 
Генеральнага сакратара АБСЕ. 

Старшыня Парламенцкай 
асамблеі АБСЕ Крысцін Мутонен 
лічыць вылучэнне Алены 
Купчыной на пасаду Генеральнага 
сакратара АБСЕ пазітыўнай 

ініцыятывай Беларусі.
“Лічу, што гэта пазітыўная 

ініцыятыва Беларусі. Рашэнне 
будзе прынята адпаведнымі 
інстытуцыянальнымі структурамі 
нашай арганізацыі, але, безумоўна, 
гэта знак таго, што Беларусь гатова 
ўскласці на сябе сур’ёзныя абавязкі 
ў міжнародных арганізацыях”, – 
адзначыла Крысцін Мутонен.

кадры

Аляксандр Лукашэнка ўзгадніў 
прызначэнне намеснікаў стар-
шыні Мінскага гарвыканкама.

Пасаду першага намесніка 
старшыні Мінскага гарвыканка-
ма зойме Фёдар Рымашэўскі. Да 
гэтага часу ён займаў пасаду гене-
ральнага дырэктара дзяржаўнага 
вытворчага аб’яднання «Мінскбуд».

На пасады намеснікаў 
старшыні Мінскага гарвыкан-

кама прызначаны Аляксандр 
Крэпак і Ігар Юркевіч. Раней 
яны ўзначальвалі адпаведна 
адміністрацыю Маскоўскага раёна 
сталіцы і камітэт па ахове здароўя 
Мінскага гарвыканкама.

Лукашэнка таксама ўзгадніў 
прызначэнне Андрэя Жайловіча 
кіраўніком адміністрацыі 
Маскоўскага раёна Мінска.

Сяргей НІКАНОРАЎ.

Як стала вядома, рэдактар 
аналітычнай службы расійскага 
інтэрнэт-партала Regnum 
грамадзянін Беларусі Юрый 
Баранчык, якога беларускія 
праваахоўнікі падазраюць у 
дачыненні да распальвання 
расавай, нацыянальнай ці 
рэлігійнай варожасці, паводле 
рашэння аднаго з маскоўскіх судоў 
вызвалены з-пад варты.

Ці будзе беларускі бок дабівац-
ца экстрадыцыі Баранчыка? З 

гэтым пытаннем мы звярнуліся да 
прэс-сакратара Следчага камітэта 
Беларусі Сяргея Кабаковіча:

– Запушчана экстрадыцыйная 
працэдура, якой займаюцца 
кампетэнтныя органы, у 
прыватнасці з нашага боку 
– Генпракуратура. Баранчык 
па-ранейшаму знаходзіцца ў 
вышуку, і ніхто абвінавачанняў з 
яго не здымаў. Я думаю, расійскі бок 
павінен яго выдаць.

Марыя ЭЙСМАНТ.
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По Сеньке шапка
«В Беларуси построен пол-

ный коммунизм для иностран-
цев, а белорус и 100 долларами 
обойдется…» Эта мысль принад-
лежит читательнице «Народной 
Воли» Анне Пургель  из деревни 
Русино Барановичского района. 
Она же предлагает установить 
следующий курс доллара: 25 копе-
ек. Мол, тогда средняя пенсия в 
Беларуси станет не 150 долларов 
в эквиваленте, а в несколько раз 
выше. Предлагает также запре-
тить деятельность бирж и т.д.

С одной стороны, наивность 
таких суждений даже умиляет: 
вот так просто – приказать дол-
лару быть четвертинкой наше-
го нового рубля. С другой – тут 
впору  говорить о недостаточной 
финансовой грамотности нашего 
населения, на что время от време-
ни сетуют работники банковской 
системы. 

Между тем подобные заблуж-
дения имеют глубокие историче-
ские корни. Были времена, когда 
люди только познавали азы поли-
тической экономии, открывали 
для себя секреты денежного обра-
щения. Появилась  так называ-
емая номиналистическая теория 
денег. Номиналисты считали: 
если на денежных знаках нарисо-
вать номинал с большим количе-
ством нулей, то в мгновение ока и 
разбогатеешь.

Так примерно получается и у 
нашей читательницы. Впрочем, 
чтобы волшебным образом при-
дать дополнительный авторитет 
советскому рублю, еще в 1960-е 
годы Госбанк СССР пускался во 
все тяжкие и устанавливал адми-
нистративным путем, в приказ-
ном порядке и совершенно про-
извольно курс советского рубля 
к доллару США 63 копейки. 
Американцы, конечно, такой курс 
никогда не признавали. И во вза-
имной торговле, которая велась в 
небольших объемах, обе стороны, 
насколько я помню, применяли 
иные  соотношения валют. Ближе 
к тем, которые предлагали амери-
канцы. То есть несколько совет-
ских рублей за один «зеленый».

На вопрос можно посмотреть 
проще. Если на внутреннем рын-
ке любой страны продается валю-
та иных государств за националь-

ную, то курсы складываются в 
первую очередь от наличия пред-
ложения инвалюты и от объемов 
национальной денежной массы, 
которая обращается в этой стра-
не. Если предложение инвалюты, 
которую в основном зарабатыва-
ют предприятия-экспортеры, на 
рынке растет, то при заданной 
национальной денежной массе 
она будет дешеветь. И наобо-
рот. Ну, скажем, как и цены на 
картошку на колхозном рынке. 
Хороший урожай – картофель 
дешевый.  Ведь и инвалюта – это 
тот же товар, ее курсы, а это те же 
цены, складываются в зависимо-
сти от спроса и предложения на 
данный товар.

Конечно, подобный взгляд на 
проблему является упрощенным. 
Дело в том, что на эти спрос и 
предложение, которые проявля-
ются во время торгов на валютной 
бирже, влияют десятки факторов. 
Зачастую и разнонаправленно. К 
примеру, валютные поступления 
в Беларуси снижаются уже четы-
ре года подряд: с 50,6 млрд долла-
ров в 2012-м до 29,6 млрд в 2016 
году. А доллар практически весь 
прошлый год «стоял». И вдруг в 
последние недели белорусский 
рубль даже укрепился с 1,95 до 
1,89 за «зеленый». А что же было 
с динамикой рублевой денежной 
массы? За прошедший год она 
увеличилась весьма незначитель-
но – лишь на 12,4%. В былые вре-
мена она увеличивалась на 30% и 
более за год. Это свидетельствует 
о достаточно жесткой денежно-
кредитной политике Нацбанка. 

Другой главный фактор состо-
ит в том, что компенсацией пада-
ющих валютных поступлений 
в страну от экспорта является 
чистая продажа валюты  населе-
нием. Ввиду обвального падения 
доходов, располагаемых населе-
нием, за прошлый год, а именно 
на 7,3%, население для поддержа-
ния привычного уровня потре-
бления продало валюты больше, 
чем купило, на 1,9 млрд долларов. 
Это рекорд. По мнению аналити-
ков, для Беларуси это  решающий 
фактор увеличения предложе-
ния валюты и сбалансирования 
ситуации на валютном рынке. 
Следует иметь в виду и то обсто-

ятельство, что спрос на валюту на 
бирже в основном предъявляют 
предприятия-импортеры, финан-
совое положение которых дале-
ко от желаемого. На укрепление 
белорусского рубля положитель-
но влияет и ревальвация рубля 
российского.  Российский рынок 
остается главным для белорус-
ской продукции, и расхождения 
в курсах валют  невыгодны обеим 
сторонам. 

В качестве сопутствующих 
факторов укрепления белорусско-
го рубля можно назвать рост бан-
ковских рублевых депозитов. Это 
те сбережения населения, кото-
рые не выплескиваются на потре-
бительский рынок и не разгоняют 
инфляцию, а через банковскую 
систему кредитуют реальный сек-
тор экономики. В течение 2016 
года денежным властям Беларуси 
удалось привлечь на внутрен-
нем рынке 1,6 млрд долларов и 
пополнить предложение валюты 
посредством выпуска облигаций 
в валюте для банков и населения. 
А также увеличить предложение 
валюты на рынке на 1,9 млрд дол-
ларов за счет привлечения внеш-
них кредитов. Кроме того, прави-
тельство Беларуси только в 2016 
году недоплатило за газ порядка 
500 млн долларов, которые оста-
лись в стране. 

Однако дисбалансы в эконо-
мике Беларуси накапливаются. 
Да, сегодня есть временное рав-
новесие на валютном рынке. Но 
в текущем 2017 году необходимо 
по набежавшим  внешним госу-
дарственным долгам выплатить 
более 5 млрд долларов. В преды-
дущие годы, чтобы погасить теку-
щие валютные долги, правитель-
ству удавалось перехватить новые 
кредиты. В основном у России. 
То есть рефинансировать внеш-
нюю задолженность. Сегодня 
Россия не желает кредитовать 
правительство Беларуси, пока 
оно не погасит задолженность за  
поставки газа, которая с момента 
отказа белорусской стороны пла-
тить цену по заключенному ранее 
договору составила не менее 550 
млн долларов. Более того, по 
этой причине Россия сократила 
поставки нефти на белорусские 
НПЗ, урезав живительный источ-

ник подпитки валютой белорус-
ской экономики.

В этом витиеватом  ответе 
нашей читательнице А.Пургель о 
курсе доллара можно рассуждать  
достаточно долго. Например, 
сколько времени беднеющее насе-
ление будет «сливать валюту»? 
Каковы перспективы привлече-
ния иностранных инвестиций в 
Беларусь, учитывая критическое 
состояние частного бизнеса и 
показательные уголовные процес-
сы над бизнесменами? Не под-
дастся ли Нацбанк соблазнам 
оживить экономику, как он  это 
делал ранее, простейшим путем: 
подбросить дешевые необеспе-
ченные рублевые кредиты пред-
приятиям? А заодно не станет 
ли правительство   искусственно 
выгонять зарплату «всем по пять-
сот» с последующими девальва-
циями и инфляциями?

Так что, уважаемая Анна 
Пургель, чудесным образом 
разбогатеть белорусам вмиг – 
невозможно. Что в рублях, что 
в долларах. И формирование 
курсов доллара и евро – это не 
игра цифр. Все зависит от силы 
и эффективности нашей эконо-
мики. Насколько она конкуренто- 
способна, чтобы зарабатывать 
валюту на мировом рынке. А 
пока она остается сырьевой и 
основную часть валюты зараба-
тывает продажей калийных удо-
брений и нефтепродуктов, цены 
на которые на мировом рынке со- 
шли вниз и вряд ли в обозримом 
будущем поднимутся, нам, бело-
русам, ничего не светит. Пока, к 
великому сожалению, белорус-
ская экономика остается непри-
тягательной для  западных инве-
сторов – носителей современных 
технологий. Остается нерефор-
мированной,  «завязанной» на 
непредсказуемый российский 
рынок. А российское руководство 
не желает и не имеет финансо-
вых возможностей, как в былые 
годы, повышать нам пенсии за 
счет дешевых цен на нефть и газ 
и «халявных» кредитов. Значит, 
наши пенсии в 150 долларов и 
средние зарплаты 380–390 долла-
ров – шапка по Сеньке.

Богдан ГРЕВЦОВ,  
экономист.

Прэзідэнт Беларусі Аляксандр Лукашэнка 
патрабуе ад чыноўнікаў, каб пры аптымізацыі 
дзяржаўнага апарату адсякалася “ўсё лішняе”.

Пад “лішнім” кіраўнік дзяржавы разумее ўсё, 
што разводзіць бюракратыю і перашкаджае 
дынаміцы развіцця дзяржавы. Пры гэтым 

беларускі лідар падкрэсліў, што дамагчыся вынікаў 
можна не колькасцю служачых, а іх уменнямі і 
здольнасцямі.

Нагадаем: набліжаецца аптымізацыя 
Адміністрацыі прэзідэнта. Будуць звольнены да 
30% работнікаў гэтай кіруючай структуры.

Хто адкажа за банкруцтва «Базісу»?
рУбаМ!

Аплата па лічыльніку

Пра сітуацыю, якая склалася з гандлёвай сеткай 
«Базіс» у Наваполацку, “Народная Воля” расказвала 
ў мінулых нумарах.
Калісьці паспяховае прадпрыемства сёння распрадае 
сваю маёмасць, а калектыў застаецца без працы.
Запазычанасць узнікла нават перад супрацоўніцамі, 
якія знаходзяцца ў дэкрэтным адпачынку: дапамогі 
на дзяцей за люты яшчэ не выплачаны.
Кіраўніцтва прадпрыемства каменціраваць 
становішча адмаўляецца.
Сваю версію ўзнікнення эканамічных праблем у 
арганізацыі прапануе чытачам старшыня Савета 
ветэранаў ААТ «Базіс» Уладзімір Пуцінцаў.

– Да нас прыходзяць ветэра-
ны, якія стваралі «Базіс», аддалі 
яму дзясяткі гадоў, – кажа 
Уладзімір Аляксеевіч. – Звяртаюцца 
і тыя, хто працуе сёння, і про-
сяць дапамагчы. Людзі не разуме-
юць, чаму развалілі дзяржаўную 
арганізацыю і ніхто не прыняў мер 
па выратаванні. Хтосьці ж павінен 
несці адказнасць за свядомае 
знішчэнне гандлёвай сеткі?! Чаму 
да гэтай сітуацыі няма ўвагі з боку 
кампетэнтных органаў?

– Калі ў прадпрыемства 
пачаліся праблемы?

– У свой час «Базіс» быў магут-
най гандлёвай арганізацыяй, якая 
ў адрозненне ад прыватных струк-
тур на рынку паводзіла сябе куль-
турна. Былі прымальныя цэны, 
крокавая даступнасць да крам, 
працаваў прафесійны калектыў і 
гэтак далей.

Каля 7 гадоў таму да «Базісу» 
далучылі практычна стратныя 
арганізацыі «Плодоовощторг» і 
«Верасы». Эканамічныя цяжкасці, 
якія прывялі да вядомага выніку, 

пачаліся не ўчора.
Яшчэ ў 2013 годзе дырэктар 

Надзея Кнырко на сходзе калекты-
ву ветэранаў распавядала пра тое, 
што прадпрыемства здае пазіцыі.

– у чым гэта выяўлялася?
– Рэзка ўпалі паказчыкі 

прыбытку, з’явіліся праблемы з 
абаротнымі сродкамі. Але ніякіх 
захадаў па вырашэнні праблем 
не прымалася. Больш за тое, 
неэфектыўна выдаткоўваліся 
сродкі: на рэканструкцыю крам 
«Ялінка», «Абутковая», перанос 
кандытарскага цэха з крамы 
«Дзвіна» ў гандлёвы цэнтр 
«Глобус». Не апраўдалі затрачаных 
сродкаў і іншыя аб’екты.

Я лічу, што развал «Базісу» 
быў загадзя прадвызначаны. 
Прадпрыемства было перададзена 
ў рукі далёка не лепшага ў горадзе 
дырэктара, а яна не забяспечыла 
нармальную работу калектыву, а 
таксама сістэму кіравання ў рын-
кавых умовах.

Узнікае пытанне: чаму ўсё 
замоўчвалася і праходзіла ў 

цішыні? Кіраўніцтва першапа-
чаткова не збіралася выводзіць 
арганізацыю з крызісу: даўгі 
нарасталі, з пастаўшчыкамі не 
разлічваліся, асартымент зніжаўся. 
Дайшлі да таго, што выплачваць 
зарплату пачалі сертыфікатамі на 
прадукты!

А заробак дырэктара ў гэты час 
не падаў…

– Адкуль ведаеце пра гэта?
– Калі Надзея Мікалаеўна 

Кнырко балатавалася ў дэпутаты 
Наваполацкага гарадскога 
Савета на мінулых выбарах, 
то падала інфармацыю аб сваім 
даходзе – калі браць з месячнага 
разліку, то ён складаў 25 мільёнаў 
недэнамінаваных рублёў.

– Кажуць, што новы гандлё-
вы цэнтр «Глобус», на які рабілі 
стаўку, не акупіўся, з-за чаго і 
пачаліся праблемы...

– Яго будаўніцтва пачалося 
яшчэ пры былым кіраўніцтве гора-
да. Надзея Кнырко казала, што 
пабудаваць «Глобус» яе абавязаў 
гарвыканкам. Мы ведаем, што 

Кнырко трохі хітруе: гэты ўчастак 
зямлі хацелі набыць некаторыя 
прыватныя кампаніі. Але потым 
яны перадумалі, бо будаваць яшчэ 
адзін супермаркет на ўскраіне 
горада нявыгадна.

Адным словам, быў распраца-
ваны бізнес-план, які не адпавядаў 
рэальным выдаткам. Яго перадалі ў 
банк і атрымалі крэдыт. Не ведаю, 
як банк мог вылучыць сродкі на 
такі план, але будаўніцтва гандлё-
вага цэнтра і стала апошняй кро-
пляй у банкруцтве “Базісу”.

У выніку халатнасці і 
непрафесійнага падыходу да выка-
рыстання грашовых сродкаў у 
горадзе адбылося знішчэнне трох 
дзяржаўных структур.

– Вы спрабавалі пагаварыць з 
кіраўніцтвам «базісу»?

– Надзея Мікалаеўна 
недаступная, каб пагаварыць, 
трэба запісацца на прыём і 
невядома колькі чакаць. А калі я да 
яе прыходзіў, то дырэктар рабіла 
выгляд, што кудысьці вельмі спя-
шаецца.

Яна неаднаразова сама казала: 
«Тое, што адбываецца з прадпры-
емствам, не мая ініцыятыва… Усё 
пад кантролем аддзела гандлю гар-
выканкама».

– Які лёс работнікаў?
– У мяне 46 гадоў стажу работы 

ў гандлі. Крыўдна за прафесійны 
калектыў «Базісу», на які плюнулі 
і выкінулі. Сёння работнікі нікому 
не патрэбны. Людзей выжыва-
юць з працоўных месцаў нізкімі 
заробкамі, запазычанасцямі, як у 
сітуацыі з жанчынамі ў дэкрэтным 
адпачынку. Пра дапамогу для 
ветэранскай арганізацыі я про-
ста маўчу. На супрацоўнікаў, якія 
аддалі дзясяткі гадоў жыцця прад-
прыемству, махнулі рукой.

Кажу ад усіх ветэранаў 
ААТ «Базіс»: чаму адбываец-
ца знішчэнне прадпрыемства? 
Складваецца ўражанне, што 
кіраўніцтва Наваполацка, ведаючы 
пра гэтыя факты, хавае сапраўдныя 
прычыны банкруцтва арганізацыі. 

Раман ВАСЮКОВІЧ. 
Фота аўтара.
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«Нафтан» узначаліў брат 
мэра Наваполацка?
Некалькі дзён таму генеральным 
дырэктарам НПЗ стаў Аляксандр 

Дзямідаў.

чУлІ?

Міністэрства жыллёва-
камунальнай гаспадаркі ў 
найбліжэйшы час плануе прыняць 
дакумент, згодна з якім будзе 
прадугледжана абавязковая 
аплата цяпла па паказаннях 
індывідуальных лічыльнікаў 
уладальнікамі кватэр, дзе такія 
прыборы ўстаноўлены. 

Праўда, такія прыборы 
ўсталяваны ў асноўным у 
новабудоўлях. Сёння толькі каля 
2,7 тысячы жылых дамоў – 10% ад 
эксплуатуемага шматкватэрнага 
жыллёвага фонду – маюць лічыльнікі 
пакватэрнага ўліку цеплавой энергіі 
на ацяпленне і яе рэгуляванне. 
І прымяненне індывідуальных 

прыбораў уліку паказвае, што 
скарачэнне цепласпажывання 
жылога дома складае 10–15%.

А што са старым жыллёвым 
фондам? Ці абавяжуць устанаў-
ліваць гэтыя лічыльнікі ўладальнікаў 
усіх кватэр? Прэс-сакратар 
Мінжылкамгаса Генадзь Аксціловіч 
адказаў так: «Тут вялікую ролю 
адыгрывае цана пытання. Нагадаю, 
што ў пачатку рэалізацыі праграмы 
па ўстаноўцы індывідуальных 
лічыльнікаў спажывання вады з 
боку насельніцтва было шмат 
незадаволеных і нязгодных. Сёння, 
калі ты разлічваешся не па прыборы 
ўліку, пры сярэднім спажыванні гэта 
вельмі нявыгадна. Магчыма, аналаг 

дзеянняў з дапамогай эканамічных 
рычагоў будзе прыняты і па цепла-
вых лічыльніках».

Аднак, як адзначыў Аксціловіч, 
“ёсць пытанні па тэхнічнай 
магчымасці, паколькі большасць дамоў 
у нас з вертыкальнай сістэмай развод-
кі ацяплення, што ўскладняе ўстаноў-
ку індывідуальных лічыльнікаў». 
Паводле яго слоў, прыкладны кошт 
аснашчэння аднаго ацяпляльнага 
прыбора размеркавальнікам цяпла 
і тэрмарэгулятарам (з улікам 
мантажных работ) складае каля 130 
рублёў, пры тым што размеркавальнік 
электроннага тыпу каштуе каля 30 
рублёў, а тэрмарэгулятар – ад 20 да 80 
рублёў у залежнасці ад тыпу.

кадры

Як паведамляла раней 
«Народная Воля», на пачатку 
лютага папярэдні кіраўнік ААТ 
«Нафтан» Уладзімір Траццякоў 
быў адпраўлены ў адстаўку ў 
сувязі «з зацягваннем тэрмінаў 
мадэрнізацыі вытворчасці, невы-
кананнем шэрагу эканамічных 
паказчыкаў». Часовым кіраўніком 
прадпрыемства быў прызна-
чаны намеснік дырэктара па 
вытворчасці Сяргей Алтухоў.

На гэтым тыдні Аляксандр 
Лукашэнка правёў шэраг кадра-
вых змен. У тым ліку генеральным 
дырэктарам ААТ «Нафтан» стаў 
Аляксандр Дзямідаў (на фота).

Вядома, што да нова-
га прызначэння Аляксандр 
Уладзіміравіч узначальваў ЗАТ 
«Беларуская нафтавая кампанія» 
(з кастрычніка 2012 года).

– Кіраўнік дзяржавы паставіў 
задачу ў самыя кароткія тэрміны 
завяршыць на прадпрыемствах 
праводзімую мадэрнізацыю, 
– адзначыў пасля Аляксандр 
Дзямідаў. – Каб там можна было 
перапрацоўваць нафту любой 
маркі і з розных краін. «Нафтан» 
будзе і надалей заставацца флаг-
манам сярод іншых прамысловых 
гігантаў у рэгіёне.

Пасля абвяшчэння прозвішча 
новага кіраўніка завода ў сацы-
яльных сетках з’явіліся пытанні: 
ці не даводзіцца Аляксандр 
Дзямідаў сваяком Дзмітрыю 
Уладзіміравічу Дзямідаву, які 
ўзначальвае Наваполацк з 2015 
года?

Паводле слоў супрацоўнікаў 
завода, Аляксандр Дзямідаў 
раней ужо працаваў на заводзе на 
пасадзе фінансавага дырэктара, а 
потым пераехаў у Мінск, пайшоў 
на павышэнне. Таксама з пры-
ходам новага кіраўніка работнікі 

звязваюць станоўчыя змены ў 
эканамічнай сітуацыі прадпры-
емства.

«Народная Воля» пацікавілася 
ў Беларускай нафтавай кампаніі, 
калі Аляксандр Дзямідаў плануе 
прыступіць да новых абавязкаў.

– Прызначэнне на пасаду ўжо 
ўзгоднена прэзідэнтам, – сказаў 
начальнік упраўлення забеспя-
чэння дзейнасці (па пытаннях 
кантактаў са СМІ) Андрэй Сініца, 
бо сам Аляксандр Дзямідаў 
каментарыяў не дае. – Зараз ідуць 
звычайныя юрыдычныя працэду-
ры па пераводзе на новае месца 
працы. На сённяшні дзень ён яшчэ 
ў Беларускай нафтавай кампаніі.

– Аляксандр Дзямідаў раней 
працаваў у Наваполацку?

– Ён неаднаразова бываў у 
камандзіроўках на «Нафтане». у 
беларускую нафтавую кампанію 
ён прыйшоў з наваполацкага 
прадпрыемства.

– Кіраўнік Наваполацка 
Дзмітрый Дзямідаў і Аляксандр 
Дзямідаў цёзкі або сваякі?

– Гэта асабістае жыццё абод-
вух, і я не магу яго каментаваць. 
Роднасныя сувязі – асабістая 
жыццё ўсіх людзей. Вы павінны 
быць у курсе.

Васіль КОРЗУН.



калоНка алЕся 
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дИскУссИоННая тЕМа

Дайте деревне 
вздохнуть!

«В нашей стране к 2020 году не должно быть ни одного убыточного хозяйства, – 
говорит министр сельского хозяйства и продовольствия Леонид Заяц. – Мы должны 

повысить рентабельность продаж, доведя ее не менее чем до 10 процентов, и 
мотивацию работы в агропромышленном комплексе. Только через увеличение 

производительности труда, качества продукции мы обязаны выйти на совершенно 
новые параметры развития АПК».

Вывад 
несумненны, 

хто з нас 
больш 

сумленны 
Псіхолагі 

высветлілі: той, 
хто лаецца 
мацюкамі, 

больш 
сумленны.

Не ўспрыняў пасыл як 
здзек,
Стаў настрой прыўзнятым:
Самы чэсны чалавек
Той, што крые матам.
Гэту ісціну прычым
Выдалі не шэльмы.
Так даводзяць урачы –
Люд вучоны вельмі.
Закруціўся думак рой
З гэтае нагоды:
Хто ў нас лаецца парой,
Хто – амаль заўсёды?
Калі ёсць у нас давер
К міліцыянерам
(А міліцыі цяпер
Мы бязмежна верым),
Дык сумленны вельмі люд 
–
Нашы дэмакраты:
Іх караюць там і тут
Штрафамі за маты.
І ў “мянтоў”, што іх 
грабуць,
Без хітрынкі душы:
Іх паслухаеш чуць-чуць,
Дык завянуць вушы.
Хто ж у нас яшчэ такі?
Рознае начальства,
Бо таксама мацюкі
Ужывае часта.
І хоць гэта проста жах,
Будзе ясна хай нам:
Як паслаў начальнік нах,
Гэта вельмі файна.
Хай тырады мацюкоў
Зноў ірвуцца з глоткі:
Хоць начальнік – 
брыдкаслоў,
Ды сумленны ўсё-ткі.
І ў вясковай грамадзе
Матам крыюць звонка.
Без салёных слоў не йдзе
За сталом гамонка.
А калі на сенажаць
З’едуцца вяскоўцы,
Дык з усіх бакоў чуваць
Згадкі брыдкія пра “маць”
І другія слоўцы.
Зрэшты, знаем мы спрад-
век
Пастулат нятленны,
Што вясковы чалавек –
Шчыры і сумленны.
Што ж наконт астатніх 
мас
Тут пазначыць можна? 
Ці сумленны кожны з нас
І ці шчыры кожны?
Ад настаўнікаў, на жаль,
Рэдка ўчуеш маты,
Хоць у іх ва ўсіх амаль
Лексікон багаты.
Ды і тыя ж дактары
“Крыюць” пры народзе?
Ну, разочкі два ці тры
Нас “пашлюць” – і годзе.
Не бянтэжаць людзям 
слых
Творчыя натуры,
Хоць улада гнобіць іх,
І настрой пануры.
Ад паэтаў, мастакоў,
Іншае багемы
Вельмі мала мацюкоў
Чуем сёння ўсе мы.
Мелі мы спакон вякоў
Думку: клас рабочы
Лексіконам з брыдкіх слоў
Казырнуць ахвочы.
Толькі хоць прэтэнзій 
шмат,
Ён не йдзе да плошчы,
За свае нягоды ўрад
Матам не палошча.
Пасля гэтага якраз
Зразумела стала:
У краіне многа нас,
Ды сумленных – мала…

* * *
Раз гулялі я і ўнук
Блізка ад будоўлі.
Прагучаў адтуль мацюк –
Сакавіты, доўгі.
Ён, як люд гаворыць наш,
Быў шматпавярховы –
Быццам тыя, што наўсцяж
Гмахі-пабудовы.
Я дзіцёнка пацягнуў
Як далей, а ззаду
Чулі вушы не адну
“Смачную” тыраду.
І тады зрабіў такі
Вывад несумненны:
Нашыя будаўнікі –
Люд найбольш сумленны!

Государство  
не должно ждать,  

когда я умру…

Это что – очередное бла-
гое пожелание? Сбудется 
ли? Сельское хозяйство 
Беларуси, даже согласно офи-
циальной точке зрения, пре-
бывает в глубоком кризисе. 
Коллективная форма соб-
ственности разучила сельчан 
думать и честно работать. 
Отстающие колхозы и совхо-
зы превратились в рассадни-
ки пьянства, воровства и бес-
хозяйственности. Передовые 
же, по нашим меркам, 
хозяйства держатся на пла-
ву исключительно благодаря 
стараниям, организаторским 
способностям и пробивной 
силе их руководителей.

Практически уже все 
республики постсоветского 
пространства отказались от 
колхозно-совхозного устрой-
ства. При этом полки их про-
довольственных магазинов, в 
отличие от времен победив-
шего социализма, не пусту-
ют, и они озадачены той же 
проблемой, что и Беларусь, – 
кому сбыть излишки сельско-
хозяйственной продукции?

Было бы наивно думать, 
что смена формы собствен-
ности и хозяйствования 
незамедлительно скажется 
на повышении эффективно-
сти отрасли. Это раскулачить 
было просто, ломать – не 
строить. А теперь надо снова 
«взращивать» крепкого мужи-
ка – хозяина земли. Процесс 
этот сложный и длительный, 
но другого пути нет, земля 
без хозяина – сирота. И чем 
раньше мы это осознаем, тем 
быстрее возродим пустеющие 
села и деградирующие угодья.

В Беларуси с коллективно-
ничейной собственностью до 
последнего времени расста-
ваться не торопились. За время 
своего прозябания колхозно-
совхозный строй породил мно-
гочисленную армию чиновни-
ков, неплохо прикормившихся 
у общего котла. Именно они 
командуют всем и вся, а не 
собрание сельчан, как это  
было записано в уставе кол-
хоза и первоначально деклари-
ровалось при их организации. 
Если бы колхозники действи-
тельно стали полноправными 
хозяевами земли и всего иму-
щества, возможно, и колхозы 
со временем превратились бы 
в рентабельные хозяйства по 
образцу израильских кибуцев. 
Но мы имеем то, что имеем: 
отсталое сельхозпроизводство 
(если не считать десяток-дру-
гой преуспевающих хозяйств) 
и постоянные битвы за урожай 
и продовольственную безопас-
ность страны.

Реформированием агро-
промышленного комплек-
са Беларуси занимается та 
же чиновничья вертикаль. 
Проводятся различные объ-

единения, присоединения 
слабых хозяйств к сильным 
или промышленным пред-
приятиям, а помогает эта 
формальная реорганиза-
ция сельскому хозяйству, 
как мертвому припарки. В 
2003 году почти все колхозы 
одним махом были переиме-
нованы в сельскохозяйствен-
ные производственные коо-
перативы (СПК). Тем самым 
руководящие верхи сохрани-
ли статус-кво, а новоиспечен-
ные колхозники-кооператоры 
как были бедны и бесправны, 
такими и остались. Никто им 
не предложил ни землю, ни 
долю имущества, ни право 
выбора. Но и этого форма-
лизма власть имущим оказа-
лось недостаточно – решили 
национализировать колхозы, 
передав их активы и иму-
щество в государственную 
собственность. Во исполне-
ние указа от 17 июня 2014 
года №349 «О реорганизации 
колхозов (сельскохозяйствен-
ных производственных коо-
перативов)» подавляющее 
большинство СПК в одно-
часье превратились в откры-
тые акционерные общества 
(ОАО), где полновластными 
хозяевами законодательно 
назначены территориальные 
районные администрации. 
Основанием для принуди-
тельного огосударствления 
явилась хроническая закре-
дитованность сельхозпред-
приятий, причиной которой 
в преобладающем большин-
стве случаев послужил вопи-
ющий диспаритет цен, объ-
ем потерь от которого в разы 
превышал величину получен-
ных кредитов и финансовой 
поддержки из бюджета. При 
этом львиная доля финансо-
вых вливаний потреблялась 
не непосредственными про-
изводителями сельхозпро-
дукции, а переработчиками, 
снабженцами и управленца-
ми. Фактическое состояние 
взаимоотношений АПК с 
государством можно видеть 
из расчетов, выполненных 
РНУП «Институт системных 
исследований в АПК НАН 
Беларуси». А для демонстра-
ции причин обнищания сель-
ского труженика можно при-
вести такой показательный 
пример: для приобретения 
поллитровки, весьма ходово-
го конвертируемого товара 
в сельском быту, необходи-
мо сдать по госзакупкам 20 
литров молока. Так обесце-
нилась корова-кормилица, 
потому их и не стало на сель-
ских подворьях. А какое село 
без коровы?

С советских времен идет 
открытая, постоянная экс-
плуатация деревни государ-
ством. Чтобы убедиться в 

этом, достаточно посетить 
несколько «непоказушных» 
сельхозпредприятий любого 
района, поговорить с местны-
ми жителями, ознакомиться с 
их бытом, заботами и поже-
ланиями. Уныние, безысход-
ность и «абыякавасць» царят 
в белорусской деревне, и эта 
удручающая картина крас-
норечивее всяких цифр и 
показателей характеризует 
состояние аграрного сектора, 
а вместе с тем и государства 
в целом. АПК в дефолте, а 
колхозники превратились 
в батраков. Таков результат 
проводимых государством 
многочисленных реоргани-
заций и реструктуризации 
сельскохозяйственного про-
изводства. И кто сказал, что 
нынешние юридические вла-
дельцы сельхозпредприятий 
– территориальные админи-
страции – коренным обра-
зом исправят ситуацию? Ведь 
де-факто они же изначаль-
но и по сей день являлись 
полновластными хозяевами 
сельхозпредприятий страны. 
Результат известен. И было 
больно и тревожно слышать 
выступление-реплику руко-
водителя агрокомбината 
«Снов» (одного из лучших) 
на недавней встрече с пре-
зидентом страны, когда он 
буквально взмолился: «Не 
трогайте вы нас!» Так, всех 
гребли под одну гребенку. А 
теперь у чиновников роди-
лась новая идефикс: передать 
отстающие, неплатежеспо-
собные аграрные предпри-
ятия в доверительное управ-
ление. Кому?!

Жизнь настоятельно дик-
тует безвозмездно наделить 
землей тех, кто на ней живет 
и работает. Отдать наде-
лы в постоянное наследуе-
мое пользование, на первых 
порах без права продажи, что 
позволит избежать возмож-
ных спекуляций, чего мы так 
опасаемся в случае передачи 
земли в частную собствен-
ность. В остальном хозяева 
земли вправе распоряжаться 
ею по своему усмотрению: 
кто будет обрабатывать свой 
надел самостоятельно, кто 
отдаст в аренду, возможна и 
совместная обработка земли 
группой крестьян, объеди-
ненных родственными связя-
ми или общими интересами. 
В свое время А.Г.Лукашенко 
заявил, что у нас имеется 
300 передовых сельхозпред-
приятий, которые способ-
ны полностью обеспечить 
страну продовольствием, 
а остальные более чем 2000 
бывших колхозов и совхозов 
поддерживаются государ-
ством на плаву по социаль-
ным соображениям – иначе 
тамошний народ, мол, сгинет. 

Вот и отпустили бы на воль-
ные хлеба. А народ выживет, 
если власти не станут давить 
непосильными налогами и 
обеспечат беспрепятствен-
ную реализацию произведен-
ной сельчанами продукции 
по достойным ценам. 

Конечно, будущее за сред-
ним и крупным частным (!) 
сельскохозяйственным про-
изводством. Но на пустом 
месте оно не рождается – 
нужны время и условия, соз-
данию которых чиновничья 
вертикаль всячески препят-
ствует. Ибо кто распоряжа-
ется землей, тот и властвует. 

Беларуси не избежать 
интеграции в мировые эконо-
мические структуры. После 
вступления в ВТО откроются 
рынки, и их заполнит дешевая 
и качественная сельхозпро-
дукция западных производи-
телей. АПК страны в нынеш-
нем состоянии конкуренции,  
безусловно, не выдержит, а вот 
частник может побороться. 
Достойный пример тому – фер-
мерское хозяйство Михаила 
Шруба на Гомельщине, о кото-
ром даже президент отзывался 
одобрительно. 

Белорусская деревня стре-
мительно пустеет, стареет и 
деградирует. Остановить 
губительный процесс можно, 
только вернув крестьянам 
чувство хозяина своей зем-
ли. Это тот якорь, который 
способен задержать на селе 
оставшуюся и подрастающую 
молодежь, вернуть в родные 
пенаты детей и внуков. Без 
молодых возрождение села 
невозможно по определению.

И в заключение. 
Изложенный материал весь-
ма критичен, и многие, кто 
его прочитает, могут обви-
нить автора в голословности. 
Но это мои твердые, вполне 
осознанные убеждения, а что-
бы доказательно обосновать 
каждое положение, потре-
буется сочинить целую дис-
сертацию. Но зачем ломать 
копья – все познается в срав-
нении. Кто не согласен с тем 
или иным моим выводом, 
зайдите в интернет и срав-
ните состояние и эффектив-
ность сельскохозяйственного 
производства Беларуси и дру-
гих стран, исторически избе-
жавших коллективной соб-
ственности в сфере сельхоз-
производства и  работающих 
в сходных природно-клима-
тических условиях. А заодно 
уточните количество убы-
точных, неплатежеспособных 
сельхозорганизаций Беларуси 
и истинную рентабельность 
нашего агропромышленного 
комплекса в целом.

Александр ДРОБЫШ,  
из крестьян.

Слуцкий район.

Из почты глаВНого рЕдактора

Уважаемый Иосиф 
Павлович!

Хожу по Белой Руси с про-
тянутой рукой и ищу прав-
ду. Решил обратиться к Вам и 
поделиться своим горем, кото-
рое пришло ко мне в старости 
нежданно-негаданно. Но обо 
всем по порядку.

Жили мы всей семьей в 
сельской местности, оклады 
были маленькие, получали в 
то время по 80–90 рублей в 
месяц. Чтобы выжить, стара-
лись подработать. Хотя какие 
подработки на селе?

Держали скот, сдавали на 
приемный пункт молоко по 
30–40 литров в день (от двух 
коров). Кое-что из живности 
продавали. Собирали на боло-
те клюкву и реализовывали 
через заготовителей.

Каждый месяц всей семьей 
определяли, какую сумму 
денег положить на сберкниж-
ку, а какую оставить на теку-
щие расходы. Так и жили.

На моей книжке значится 
сумма в 32.932,83 рубля.

На книжке моей жены – 
38.935,62 рубля.

Итого: 70.968,45 рубля.
На то время в эквиваленте 

это не менее 70 тысяч долла-
ров.

Моя жена Зинаида 
Ивановна умерла (царство 

ей небесное) 18 марта 2015 
года. Раньше обращались к 
власти вдвоем – с просьбой 
вернуть пропавшие вклады. В 
последнее время пишу письма 
один. К сожалению, получа-
ли и получаю одни отписки. 
Считаю, что правительство 
наше допускает грубейшую 
ошибку, отнимая у пенсионе-
ров-вкладчиков их накопле-
ния, а если смотреть шире, 
речь идет фактически о при-
своении результатов их тру-
да, о попрании элементарных 
прав человека.

Посчитайте, сколько лет 
нужно было нам трудиться в 
поте лица, чтобы во време-
на СССР отложить на сбер-
книжки те же 70.000 рублей? 
А теперь даже не имеем права 
ими распорядиться. Вот так 
дождались! Не было войны, 
не было каких-то потрясений, 
все было тихо, остались бан-
ки, а вот получить свои деньги 
мы не можем.

Кто ворует миллионы, того 
садят под домашний арест 
(такие примеры были и у нас, 
в Беларуси, и в России), а у 
тех, кто заработал деньги тру-
дом и потом, надо, видите ли, 
их отнять, обесценить.

По телевизору хвалятся, что 
золотовалютный фонд страны 
превысил уже пять миллиардов 

долларов. В том золоте, счи-
таю, есть труд и нашей семьи. 
Продайте какую-то часть золо-
та и рассчитайтесь с вкладчи-
ками-бедняками. А то, поверь-
те, хожу в оборванной одежде. 
Если бы меня послали в Минск, 
я не знал бы, что надеть. 
Лекарства дорогие, питание 
дорогое. Зачем вы, правители, 
заставляете нас, стариков, пла-
кать и ждете, когда мы уйдем в 
иной мир?

Боже, подскажи, где мне 
правду найти! Что мне делать? 
Повесить торбу на плечи и 
ходить с протянутой рукой? 
Для чего я гнул спину 44 года?!

Уважаемый Иосиф 
Павлович!

Простите меня за мою 
корявую писанину. Я пони-
маю, что решение проблемы 
не в Вашей компетенции. Но 
я хочу, чтобы Вы напечатали 
мое письмо, пусть правитель-
ство знает, что мы, пенсио-
неры, все же ждем возвраще-
ния наших законных денеж-
ных вкладов. Я лично прошу 
полной выплаты суммы в 
70.968,45 рубля и процентов 
по ней за все годы нахождения 
вкладов в банке.

С уважением –
Василий Васильевич 
КАРТАВЕНКО, житель  

г.Молодечно.

Аляксей МАРАчКІН:
«Іду на папраўку...»

Мастак Аляксей Марачкін расказаў, як пачувае сябе пасля аперацыі на 
сэрцы, якую яму зрабілі на пачатку лютага ў РНПЦ “Кардыялогія”. 

Творца змясціў на сваёй старонцы ў “Фэйсбуку” ліст падзякі ўсім, хто 
прыйшоў яму на дапамогу падчас  сур’ёзнай хваробы: 

«Шаноўныя!
Дарагія сябры!
Так сталася, што прабле-

мы з маім здароўем сталі 
вядомы частцы нашага гра-
мадства. Многія спачувалі 
мне, аказвалі падтрым-
ку, прыязджалі ў шпіталь. 
Выказваю падзяку ўсім, хто 
шчыра жадаў, каб я найхут-
чэй ачуняў… Зараз, дзякуй 
Богу, я выходжу з гэтага ста-
ну. Ужо Ігар, мой сын, час 
ад часу падвозіць мяне ў 
майстэрню. Пачынаю нешта 
крэмзаць на палатне. Гэта – 
мая тэрапія.

Часам жыццё нам зага-

дзя падае сігналы, якія мы 
не ў сілах своечасова асэнса-
ваць. Не паверыце… Перад 
тым як трапіць у шпіталь, 
я глядзеў фільм Кшыштафа 
Занусі «Serce na Dłoni», дзе 
галоўную ролю выконваў 
Багдан Ступка. І вось табе… 
Кадры з фільма праявіліся ў 
маім жыцці.

Сказаць, што гэта ўсё 
ў мінулым, – не магу. Бо 
зараз куды важней для 
мяне прытрымлівацца рэка-
мендацый дактароў. А гэта 
дыета, лекі і гэтак далей. 
Трэба сказаць дзякуй дак-
тарам шпіталя, якія для 

мяне зрабілі ўсё магчы-
мае і немагчымае. А гэта 
найперш хірург Сяргей 
Віктаравіч Спірыдонаў 
і анестэзіёлаг Антон 
Аляксандравіч Шаўрыкаў, 
палатны доктар Аляксандр 
Уладзіміравіч Саевіч, дырэк-
тар РНПЦ “Кардыялогія” 
Аляксандр Генадзьевіч 
Мрочак. Дзякуючы гэтым 
таленавітым урачам скла-
даная аперацыя прайшла 
паспяхова.

Зараз мной апякуец-
ца сям’я майго сына Ігара. 
Паўсядзённа адчуваю іхні 
клопат. Разам праводзім 
шмат часу. Ужо наведвалі 
выставы ў Нацыянальным 
мастацкім музеі. Займаемся 
скандынаўскім шпацырам. 
Палкі ў рукі і наперад, як 
правіла, 2 кіламетры ў дзень.

Пішу гэтыя радкі 
напярэдадні вялікага 
Свята Дня Волі 25 сакавіка. 
Віншую ўсіх Вас! Веру, 
што прыйдзе час, і гэты 
гістарычны дзень будзе 
адзначацца, як Дзяржаўнае 
Свята. «Беларусь, твой 
народ дачакаецца…» – пісаў 
М.Багдановіч. Нешта будзе!

Са Святам! Жыве 
Беларусь!»

Незабыўны Ніл Сымонавіч

слоВы падзякІ

паМяЦЬ

Да р а г і я  с я б ры -
народавольцы!

Набліжаецца гадавіна 
смерці народнага паэта 
Беларусі Ніла Сымонавіча 
Гілевіча. Ён быў сапраўды 
волатам Беларускага 
Адраджэння. Дзякуючы 
яму і іншым дэпутатам 
дэмакратычнай апазіцыі ў 
Вярхоўным Савеце з’явіўся 
закон аб мовах, у якім 
беларуская мова значылася 
адзінай дзяржаўнай. Важным 
момантам стала і абвяшчэнне 
27 ліпеня Днём Незалежнасці.

Вершы Ніла Сымонавіча 
прасякнуты любоўю да 
Бацькаўшчыны. Многія з іх 
сталі песнямі.

Шмат пісаў Ніл Гілевіч і 
для дзетак. Варта ўзгадаць 
хаця б такія радкі:

Я – беларус, я нарадзіўся
На гэтай казачнай зямлі,
Дзе між лясоў і пушчаў дзікіх
Адвеку прашчуры жылі…

Вялікую колькасць прозы 
і вершаў Ніл Сымонавіч 
пераклаў з балгарскай, 
славенскай моў. Сярод 
іх творы П.Вежынава, 
Н.Ванцарава, Х.Боцева, 
А.Стаянава, О.Жупанчыча і 
іншых вядомых пісьменнікаў.

А падлічыць колькасць 
загадак, якія напісаны Нілам 
Гілевічам, без інтэгралаў 

немагчыма. Многія з іх можна 
знайсці ў зборніку “Шчаслівыя 
хвіліны”, які выйшаў у 
выдавецтве “Юнацтва” ў 2001 
годзе.

Пройдзе пэўны час, і 
памяць пра Ніла Гілевіча будзе 
годна ўвекавечана і ў Мінску, 
і ў Лагойску, і ў абласных 
цэнтрах Беларусі.

Я прапаную пераймена-
ваць сталічную вуліцу 
Ульянаўскую ў вуліцу Ніла 
Гілевіча. Магчыма, у кагосьці 
з чытачоў будуць свае, больш 
слушныя прапановы. Рады 
буду іх пачуць.

Сяргей ГЕРАСІМЧЫК.
Мінск.
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На сВязИ – гЕрМаНИялИстая старыЕ блокНоты

Фразу Кашпировского  
«ДАЮ УСТАНоВКУ»  

знал весь мир
Как сложилась судьба популярного в Советском Союзе врача-психотерапевта?

Анатолий Кашпировский гром-
ко прославился в 1998 году, когда 
стал проводить свои знаменитые 
телесеансы и появилась информа-
ция о волшебных исцелениях. У 
экранов телевизоров собирались 
миллионы желающих излечиться. 
В Европе, Америке, Азии послу-
шать Кашпировского набивались 
полные залы, земля полнилась слу-
хами об инвалидах, научившихся 
передвигаться без коляски, зажив-
ших язвах...  И поныне идут споры: 
отрицать или не отрицать возмож-
ность массового исцеления?

Случай узнать о таинствен-
ных лечебных секретах от самого 
Анатолия Михайловича предста-
вился мне, когда осенью 1990 года 
он приезжал в Минск, чтобы дать 
несколько телевизионных сеансов 
врачевания.

Телефонный звонок Василия 
Рощина, тогдашнего собкора 
московской газеты «Рабочая три-
буна», раздался в моей квартире 
в воскресенье. Коллега пригла-
шал в гостиницу «Октябрьская» 
на встречу с Анатолием  
Кашпировским, который поселил-
ся в ней и пожелал дать пресс-
конференцию.  «Будет ограничен-
ный круг журналистов, – пояснил 
Василий. – Кашпировский хочет  
рассказать о себе правду и отве-
тить на любые вопросы. У цели-
теля появились противники, и он 
не может отбиться от их вранья и 
домыслов».

Доктор занимал шикарный 
номер, так что в одной из ком-
нат за круглым столом уселись все 
приглашенные немногочисленные 
гости. В такой обстановке было 
удобно вести разговор. Помню, 
на этой встрече присутствовали 
кроме Василия Рощина  журна-
листка из Москвы («Рабочая три-
буна» тогда сильно поддерживала 
Кашпировского и многое сдела-
ла для его популярности), а так-
же Анатолий Прянишников, Олег 
Николайчик, Николай Галко, Ольга 
Егорова, еще несколько человек.

Анатолий Михайлович, едва 
появившись, сразу завоевал (вид-
но было по коллегам) общее распо-
ложение. Беседа длилась несколько 
часов, и мы расстались, получив 
приглашение на телесеанс, кото-
рый он давал во Дворце спорта 
уже на следующий день.

В блокноте сохранилась 
запись того разговора в нача-
ле октября 1990 года в гостини-
це «Октябрьская». Содержание 
его, возможно, вызовет интерес 
и сегодня. Тем более что спрос 
на Кашпировского по-прежнему 
остается.

«Мистика – это не 
для меня»

– Каковы ваши взаимоотно-
шения с официальными лицами?

– Всегда были хорошие. 
Никогда не было плохих. Просто 
многие убеждены: все, что я делаю, 
– это гипноз. Ну как с этим можно 
согласиться? А с другой стороны, 
чего бояться гипноза?

– Как же тогда называется 
ваш метод?

– Классическая психотерапия, 
исполненная в классическом стиле. 
Есть традиции, и есть очень много 
нюансов, наблюдений. Того, что я 
лично выстрадал.

– Кто обобщает итог телевизи-
онных сеансов? 

– В Киеве и Москве у нас есть 
специальные пункты, где собира-
ется почта.  Я получил уже при-
мерно миллион писем. Есть офи-
циальные документы от органи-
заций, научно-исследовательских 
институтов, врачей. Материалы 
очень интересные. В Киеве проана-
лизировано 450 тысяч документов. 
Процент выздоровления высок.

– Возможны ли рецидивы 
болезней после вашего лечения?  

– Если возможно возникно-
вение, то возможны и рецидивы. 
Но я отмечаю у своих пациентов 
стойкие ремиссии. Сотни людей 
избежали хирургических опера-
ций. Если организм сам изнутри 
наступает на свою болезнь, то это 
достойно изучения. Все достиже-
ния психотерапии впереди. Но не 

при тех условиях, когда первые 
шажки сразу будут осыпаться гра-
дом критики. В таком случае про-
движения быть не может.

– есть ли у вас свои дни по 
знакам зодиака?

– Я хочу сказать, что вся эта 
мистика со знаками, астрологией, 
летанием на метле, встречами с 
инопланетянами – это не для меня. 
Мой разум до этого не доходит. У 
меня есть ум, знания, рассужде-
ния, опыт, острый глаз, настыр-
ность, желчь. Вот то, что у меня 
есть.

– Станут ли ваши архивы 
национальным достоянием?

– Я думаю, что мои архивы уже 
национальное достояние.

– Отличается ли наша, «чер-
нобыльская», аудитория от дру-
гих? есть ли разница в контакте? 

– Не вижу разницы. Очень хоро-
шая, приятная аудитория. Будь то  
Минск, Познань или Нью-Йорк.

– За рубежом были ваши теле-
сеансы?

– Да.  В Лос-Анджелесе, в част-
ности. Там было записано очень 
много видеокассет, которые рас-
пространены  практически во всех 
городах США, где  имеется рус-
скоязычное население. Наши пере-
дачи видели в Израиле по «тарел-
кам», и когда я туда приехал, то 
дело было уже сделано. Польское 
телевидение подобные передачи 
показывает еженедельно. Вообще 
в Польше многое сделано для раз-
вития психотерапии. По их неофи-
циальной статистике, три первых 
сеанса дали 850 тысяч излеченных. 
В Украине излечилось 72  процента 
детей, страдающих  энурезом.  А 
сколько писем не дошло, утеряно, 
сколько мне не написали!..

– Вы не любите говорить о 
благотворительности, но тем не 
менее…

– Из Америки я привез 100 
тысяч одноразовых шприцев. За 
эти минские  сеансы мы купим 
несколько автобусов для детей, 
пострадавших от катастрофы. 
Чернобыль – это национальная 
и мировая трагедия. Я вношу в 
решение этой проблемы свой 
посильный вклад. Даю сеансы 
и уверен, что будет  результат. 
Выступал в Припяти, Славутиче, 
самом Чернобыле.

– есть ли у вас какая-то про-
грамма помощи жителям нашей   
республики, пострадавшим от 
чернобыльской катастрофы? 
если  есть, то как она будет осу-
ществляться? И почему ваши 
сеансы проходят в Минске, а не в 
Гомеле,  Могилеве?

– Дело в том, что в Минск 
я приехал по приглашению 
Белорусского телевидения и газеты 
«Рабочая трибуна». И этот вопрос 
скорее к организаторам. Не име-
ет значения, где проходят сеансы. 
Они все равно будут показаны по  
телевидению.

– Какие у вас претензии к 
журналистам?

– Есть большие претензии. Но 
не ко всем. Считаю, что журналист 
должен быть не только профес-
сионален, но и  честен. Это самое 
главное.

– Врач-эколог из болгарии  

Тодор Дичев говорит об угрозе,   
которую представляет деятель-
ность экстрасенсов, получившая  
название «психотерроризм», а вас   
называет «психофашистом». Не  
могли бы вы прокомментировать 
это?

– Ответить можно 
по-пушкински:  «хвалу и клевету 
приемли равнодушно и не оспа-
ривай глупца». Дичев не является 
психотерапевтом. И распространя-
ет ложную информацию. Издревле 
считается, что психотерапевти-
ческие методы являются самыми 
щадящими и безвредными.

– Почему Кашпировский всег-
да в синей рубашке?

– Выступления требуют боль-
шой подвижности. Под лучами 
юпитеров жарко. Синяя появилась 
недавно. Раньше была черная.

– Ваше отношение к религии?
– Очень хорошее.
– Ваши впечатления о 

беларуси.
– Пока никаких. Я слишком 

мало видел, чтобы иметь какие-то 
впечатления.

– Не собираетесь ли вы уехать?
– Отвечу  строкой из песни: 

«Есть у нас еще дома дела…».
– Можете ли вы излечить 

СПИД?
– У меня имеется договорен-

ность  в Нью-Йорке об организа-
ции групп  больных, страдающих 
СПИДом. А в СССР есть 6 случаев 
излечения от этой болезни.

– Вас пародируют на эстраде, 
слагают анекдоты, правда, впол-
не  доброжелательные. Как вы  к 
этому относитесь?

– Ну что сказать? Психотерапия, 
в  частности телевизионный метод, 
не  должна быть предметом для 
пародирования. Это гуманная мис-
сия. И пародировать эту миссию 
кощунство.  Хотелось бы, чтобы 
наши пародисты немножко пораз-
мыслили над этим. Но в принципе 
я на них не обижаюсь. Хотя  на них 
обижаются многие тысячи  людей. 
Об этом свидетельствует огромная 
почта.

– Мешает или помогает вам 
популярность?

– Сначала это щекотало нервы 
и самолюбие, а сейчас уже не 
щекочет. Хотя временами бывает 
приятно.

– Как вы восстанавливаете свои 
душевные силы после сеансов?

– Есть свои принципы отды-
ха. Сплю три-четыре часа, но мой 
сон продуктивный. Если человек 
делает свое любимое дело, он не 
устает... 

– Как распространяется ваш 
опыт?

– Мой опыт  потихоньку разво-
ровывается по кусочкам. То фра-
зой, то сценарием. Можно у чело-
века украсть  скрипку, фрак, туф-
ли. Но ведь надо  еще и сыграть.

– если можно, расскажите о 
своей семье.

– Это моя тайна.
– Могли бы вы подчиниться 

воле другого психотерапевта?
– Работа настоящего психоте-

рапевта – это не война, чья воля 
сильнее.  Это спарринг с тайной, 
заложенной в человека. А при чем 
здесь воля?..

– Но ведь люди верят в чудеса 
Кашпировского...

– Представьте себе, что вдруг 
после  нашего сеанса все вылечи-
ваются. Все и  абсолютно от всего. 
Это реально? Это невозможно! Нет 
такого вида лечения, которое охва-
тило бы абсолютно всех. Но! Наши 
телевстречи охватывают огромное 
количество людей. Когда я работал 
врачом в Виннице, то за год оздо-
равливалась всего лишь тысяча 
человек. А вот сейчас в Беларуси, 
где наша аудитория составляет  
5 или 6 миллионов, за 3–4 сеанса 
вылечатся десятки тысяч. Я уверен 
в этом...

Тайна в архиве
Доктор Кашпировский про-

вел несколько встреч во Дворце 
спорта. Интерес к его сеансам в 
те годы был потрясающий, зал 
не мог вместить всех желающих 
увидеть чудо. Потому многочасо-
вое действо снимали операторы 
Белорусского телевидения. Правда, 
сеансы Кашпировского так и не 
были показаны нашим зрителям.

Один знакомый журналист, 
работавший в то время на теле-
видении, рассказал, что кассеты 
с записями телесеансов Анатолия 
Кашпировского из Дворца спор-
та и сейчас хранятся в архивах 
Белтелерадиокомпании.

Повороты судьбы
Анатолий Кашпировский родил-

ся 11 августа 1939 года в украинском 
городе Проскурове (ныне – город 
Хмельницкий). Во время Великой 
Отечественной войны его отец был 
на фронте, а он с матерью, братом 
и двумя сестрами жил в эвакуа-
ции в Казахстане. После окончания 
Винницкого мединститута будущий  
телецелитель четверть века рабо-
тал в психиатрической больнице. В 
1987 году, перед началом своей неве-
роятной карьеры, Кашпировский 
числился врачом-психотерапевтом 
сборной СССР по тяжелой атлетике.

Широкая известность пришла 
к Анатолию Михайловичу в 1989-
м после двух пробных телемостов 
между Киевом и Москвой. Он 
доказывал, что даже на расстоянии 
может воздействовать на пациента 
так, что тот не будет чувствовать 
боли. Позже прошли еще несколь-
ко телемостов и телепередач с дис-
танционным обезболиванием опе-
рируемых. В эфир вышли шесть 
телепрограмм «Сеансы здоровья 
врача-психотерапевта Анатолия 
Кашпировского», в результате 
которых, как уверял сам целитель, 
он излечил от различных заболева-
ний около 10 миллионов человек. 
Передачи с его участием били все 
телерейтинги. В это же время было 
отмечено появление огромного 
количества шарлатанов, гадалок, 
темных магов, колдунов и лжеце-
лителей…

По рассказам очевидцев, в 1995 
году Анатолий Кашпировский 
принимал участие в переговорах 
между федеральными силами и 
террористами, которые захвати-
ли заложников в больнице города 
Буденновск. Он лично вел пере-

говоры с их главарем, часть захва-
ченных пациентов тогда удалось 
освободить.

Вскоре после этого 
Кашпировский переехал жить в 
США, лечил там от чего угодно – 
от гипертонии до ожирения, спустя 
несколько лет оказался в Европе, 
продолжая гастролировать. В 2009-
м Анатолий Михайлович вернулся 
в Россию, однако повторить три-
умфальный успех двадцатипяти-
летней давности не удалось. Он 
делал попытки разоблачать шар-
латанов в цикле документальных 
фильмов-расследований «Сеанс 
с Кашпировским»,  продолжал 
ездить по стране. Однажды разраз-
ился скандал: православные свя-
щеннослужители Ставропольского 
и Краснодарского краев собрали 
подписи граждан с требованием 
запретить выступления «лжецели-
теля». Выступления экстрасенса в 
некоторых городах были отменены.

А когда он появился 
в Хакасии?

На вопрос о цели приезда в 
Абакан Кашпировский ответил 
цитатой из Высоцкого: «Судьба 
людей швыряет, как котят». Мол, 
приехал и приехал, чего особенно-
го? После этого знаменитый пси-
хотерапевт отмел ряд вопросов о 
своем возвращении, пояснив, что 
«ниоткуда не возвращался, потому 
что никуда не убывал». Анатолий 
Кашпировский путешествует по 
миру и при возможности где-то 
задерживается подолгу. Например, 
в Польше, где он жил некоторое 
время, у него была своя передача 
на телевидении.

– На меня постоянно наве-
шивают ярлык, что провожу мас-
совые сеансы гипноза, – говорит 
психотерапевт. – Нет, я бы сказал, 
что это массовые сеансы общения 
с людьми, общение носит скорее 
философский и психологический 
характер. Гипноз – это ведь не 
панацея от всего, это довольно 
обычное состояние для человека, 
например, в момент пробуждения. 
Организмом управляют програм-
мы. Ум, конечно, в нашем теле, но 
в само тело он не вхож. Счастье 
от этого в том, что мы не можем 
изменить себя в дурную сторону. 
Вот сейчас мы все сидим и произ-
водим инсулин, автоматически, это 
программа. Как в эту сферу войти? 
Моя работа позволила относитель-
но войти в эту сферу и создавать 
программы обратного хода, давать 
человеку не что-то новое, а то, что 
у него уже есть. У мозга очень 
сложная архитектоника клеток, 
восстановлению это практически 
не подлежит, с мозгом очень слож-
но работать. Во время работы я 
могу рассказывать что-то смешное, 
например. На всех моих фотогра-
фиях написано: «Ибо сказано вам 
будет, не говоря».

Анатолий Кашпировский 
настолько против, чтобы его дея-
тельность ассоциировалась с гип-
нозом, что даже слово «сеанс» не 
приемлет. Он предпочитает, чтобы 
использовали более нейтральное 
слово «встреча». Молодость и здо-
ровье Анатолию Кашпировскому 
помогает сохранить постоянное 
состояние влюбленности, физиче-
ские упражнения и категорическое 
неприятие табака и алкоголя.

Вопрос об экстрасенсах 
порядком разозлил Анатолия 
Кашпировского.

– Если вы сказали слово «экс-
трасенс», это говорит о том, что 
вы абсолютно не компетентны в 
этом вопросе, – заявил Анатолий 
Кашпировский. – Экстрасенсов 
на земле не было, нет и не будет 
никогда, а есть всеобщее оглупле-
ние людей людьми, которые специ-
ально это говорят.

В настоящее время Анатолий 
Михайлович Кашпировский про-
должает гастрольную деятель-
ность, выступая с сеансами исцеле-
ния в разных уголках Российской 
Федерации, других стран. Быть 
может, кумир миллионов решит 
когда-нибудь заглянуть в нашу 
Беларусь.

Николай ДЫМ.

В Берлине возмущены 
нападками Эрдогана

Очередные оскорбительные 
сравнения президента Турции 
вызвали резкую реакцию со 
стороны ведущих политиков 
Германии. Подобное поведение 
недостойно главы государства, 
заявил Мартин Шульц.

Министр иностранных 
дел Германии Зигмар Габриэль  
назвал очередные обвинения 
со стороны президента Турции 
абсурдными. «Мы толерантны, 

но не глупы», – заявил Габриэль в 
воскресенье 19 марта в интервью 
газете Passauer Neue Presse.

Абсурдные сравнения и обви-
нения, исходящие из Анкары в 
последние недели, вызывают 
в Берлине возмущение. Глава 
МИД подчеркнул, что на встре-
че со своим турецким коллегой 
он ясно дал понять, что Анкара 
перешагнула границу допустимо-
го.

В стране проходят массовые 
акции за единую Европу

В воскресенье 19 марта на 
улицы Франкфурта-на-Майне 
вышли около 3 тысяч человек, 
в акции в Берлине участвовали 
2 тысячи человек, в Мюнхене – 
одна тысяча, пишет AFP со ссыл-
кой на данные полиции.

Кроме того, демон-
страции прошли Дрездене, 
Лейпциге, Гамбурге, Висбадене, 
Ульме, Тюбингене, Кобленце, 
Дюссельдорфе, Нюрнберге и дру-
гих городах. Как заявили органи-
заторы, целью проведения демон-
страций является поддержка еди-
ной демократической Европы на 
фоне предстоящих выборов во 

Франции и ФРГ. 
Инициатором акций выступи-

ло гражданское движение «Пульс 
Европы». После избрания пре-
зидентом США Дональда Трампа 
и решения Великобритании о 
выходе из ЕС Европа не должна 
«застыть в шоке», говорится на 
его интернет-странице.

Сторонники движения акти-
визировались практически во 
всех странах ЕС. Каждую неделю 
к акциям присоединяются новые 
города. В общей сложности 19 
марта состоялись демонстрации 
в 59 городах и девяти странах.

Немцы довольны жизнью
В отличие от англичан пода-

вляющее большинство нем-
цев настроено  проевропейски.  
41 процент из них понимает, 
что членство в ЕС выгодно для 
Германии, 44 процента видят как 
преимущества, так и недостатки, 
и только 13 процентов считают, 
что вне Евросоюза им жилось бы 
лучше.

Это один из опубликованных 
на днях результатов репрезента-
тивного опроса, проведенного 
по заказу первого канала телеви-
дения ФРГ (ARD) социологиче-
ским институтом Infratest dimap. 

Примечательно, что доля 
немецких евроскептиков после 
референдума в Великобритании 
23 июня прошлого года умень-
шилась в два раза. Brexit, оче-
видно, многих в Германии навел 
на мысль об опасности центро-

бежных тенденций и убедил в 
ценности европейского единства.

Сколько бы немцы ни сето-
вали на «брюссельскую бюрокра-
тию» с ее стремлением регули-
ровать все до последней мелочи,  
78 процентов опрошенных 
выступают даже за еще большую 
общность  в политике стран-
членов ЕС.

Своим собственным мате-
риальным положением нем-
цы в общем и целом довольны.  
10 процентов оценивают его как 
«очень хорошее», 68 процентов – 
как просто «хорошее».

С оптимизмом смотрят они 
и в будущее. Три четверти рас-
считывают, что смогут и впредь 
сохранить достигнутый уровень 
жизни, а 14 процентов надеются 
на его повышение. Доля песси-
мистов только 9 процентов.

Мартин Шульц избран  
главой СДПГ и кандидатом  

в канцлеры
За кандидатуру экс-главы 

Европарламента на пост главы 
СДПГ проголосовали 100 про-
центов участников внеочеред-
ного съезда немецких социал-
демократов. На съезде Шульц 
официально выдвинут кандида-
том в канцлеры.

Немецкий экспорт  
в Восточную Европу растет 
опережающими темпами

Впервые за 4 года немецкий 
экспорт в страны Восточной 
Европы в 2016 году вырос в про-
центном соотношении сильнее, 
чем экспорт товаров и услуг из 
Германии в целом.

По данным Федерального ста-
тистического ведомства, общий 
рост немецкого экспорта составил 
в 2016 году около одного процента. 
Поток товаров и услуг в 21 стра-

ну, которые курирует Восточный 
комитет немецкой экономики, 
увеличился почти на 4 процен-
та. Его денежный объем составил  
53,9 миллиарда евро, что на 2 мил-
лиарда больше, чем в 2015 году.

Быстрее всего рос немецкий 
экспорт в Украину. Его объем 
составил 550 миллионов евро, 
что на 18 процентов больше, чем 
год назад.

Самое  опасное место  
на земле для медиков

SOS!

Группа ученых, проведя исследование для комиссии по Сирии 
издания The Lancet и Американского университета Бейрута, пришла 
к выводу, что за шесть лет вооруженного конфликта в арабской 
республике было убито 814 медицинских работников. Об этом 
говорится в докладе, опубликованном на сайте британского журнала.

Как отмечают ученые, медицинские работники в Сирии погибают 
от авианалетов на госпитали, боевых действий, а также от пыток и 
казней. В общей сложности за шесть лет войны в Сирии погибли 
814 медиков: с марта 2011-го по сентябрь 2016 года было убито 782 
медицинских работника, в том числе 247 врачей; с сентября 2016-го по 
февраль 2017-го погибли по меньшей мере еще 32 медика.
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Воин и сеятель
94-й год пошел Владимиру Демьяновичу Козлову. Удивительный человек, удивительная жизнь!  

И я хочу, чтобы читатели «Народной Воли» узнали о нем.
Вот рассказ дочери Владимира 

Демьяновича Людмилы 
Свидерской:

– Мой папа в 1941 году после 
окончания восьми классов, буду-
чи комсомольцем и приписав себе 
год, добровольцем ушел на фронт. 
И уже вскоре принимал участие 
в обороне Рогачева, защищал 
Смоленск, затем были тяже-
лейшие бои под Лугой, оборона 
Ленинграда в составе Волховского 
фронта. Затем Центральный 
фронт, Курское направление – зна-
менитое танковое сражение под 
Прохоровкой, папа уже командир 
танкового взвода.

18 августа 1943 года был 
тяжело ранен. После выздоровле-
ния принимал участие в Ясско-
Кишиневской операции в 1943–1944 
годах, освобождал Будапешт и при-
нимал участие в тяжелых боях 
на Дунае, а также в районе озера 
Балатон. Освобождал Вену – сто-
лицу Австрии. За мужество, прояв-
ленное в боях за этот красивейший 
европейский город, награжден орде-
ном Отечественной войны первой 
степени и орденом Боевого Красного 
Знамени.

Много ярких страниц в воен-
ной биографии папы. Вот один 
из ярких эпизодов. Было получе-
но задание: окружить немецкую 
дивизию. Для изучения места 
будущих боев папу посадили в 
самолет-разведчик – и полете-
ли. Изучив сверху обстановку и 
маршрут, папа повел свою танко-
вую группу в обход немецких войск 
и с блеском выполнил задание.

Военный путь Владимира 
Демьяновича в Великой 
Отечественной войне можно про-
следить по наградным листам, 
благодарностям Верховного 
Главнокомандующего, приказам о 
награждении, которые скрупулезно 
собрала в военных архивах его дочь 
Людмила.

12 марта 1944 года
Из наградного листа на пред-

ставление к ордену Красной 
Звезды, подписанного командиром 
1433-го самоходного артиллерий-

ского Новгородского полка подпол-
ковником Моревым.

«В боях с немецкими захват-
чиками в районе реки Западная 
Нарва, под ожесточенным артилле-
рийским огнем противника, умело 
маневрируя огнем своей батареи, 
обеспечил успешное продвиже-
ние подразделений 123 единиц. 
Действуя в боевых порядках пехо-
ты, уничтожил 3 ПТО, 2 блиндажа 
и до 100 солдат и офицеров против-
ника. 7 марта огнем батареи обе-
спечил выход из окружения стрел-
кового батальона. Будучи окружен 
вражескими автоматчиками, умело 
организовал оборону и, используя 
захваченные у противника пулеме-
ты, отбил три вражеские контра-
таки, не имея при этом потерь в 
личном составе. Личным примером 
и мужеством вдохновлял на боевые 
подвиги подчиненных.

Достоин правительственной 
награды – ордена Красной Звезды».

13 марта 1944 года
От имени Президиума 

Верховного Совета ССР за образ-
цовое выполнение боевых заданий 
командования на фронте борь-
бы с немецкими захватчиками и 
проявленные при этом доблесть 
и мужество (приказ №018/П) лей-
тенант Владимир Демьянович 
Козлов (командир батареи 1433-го 
Отдельного самоходного артил-
лерийского Новгородского пол-
ка) награжден орденом Красной 
Звезды.

24 марта 1945 года
Из наградного листа к представ-

лению к ордену Красного Знамени, 
подписанного командиром 912-
го Самоходного артиллерийского 
полка майором Лопатниковым и 
начальником штаба полка капита-
ном Ходоновым:

«Батарея тов.Козлова, действо-
вавшая в составе полка, 20  марта 
1945 г. имела задачу с ходу атако-
вать колонну танков противника и 
сорвать таким образом его насту-
пление. СУ (самоходная установ-
ка. – Авт.) выступили из исход-
ного положения. Колонны двига-

лись навстречу друг другу. Жаркая 
встреча с противником произошла 
южнее Рацтеметедюле. Тов.Козлов 
дал приказ батарее вести точный 
огонь по танкам противника и сам 
спокойно сел за приборы. С первых 
же выстрелов тов.Козлов поджег 
один танк T-VI, вскоре такая же 
участь постигла и второй. Другие 
СУ батареи, ведя сосредоточенный 
огонь, подожгли два танка T-VI. 

Ураганный огонь «тигров» не поме-
шал тов.Козлову делать свое правое 
дело. За один день 20 марта 1945 
года батарея уничтожила четыре 
немецких танка, в том числе лично 
тов.Козлов – два.

За умелое руководство батареей, 
мужество, отвагу и достойное про-
явление в бою, тов.Козлов достоин 
правительственной награды – орде-
на Красного Знамени».

4 апреля 1945 года
Из наградного листа к пред-

ставлению к ордену Ленина, подпи-
санного командиром 912-го само-
ходного артиллерийского полка 
майором Лопатниковым и началь-
ником штаба полка капитаном 
Ходоновым:

«В период наступательных 
действий полка в районах Сабан-
Батьян, Марицхида, Арпаш, Едьед, 
Чорно, Бадьосло, Дьеро, Чапод, 
Надьердей, Перестерг, Дадьценк, 
Балф, гг.Шопрон, Цагерсдорф, 
Мюллендорф, Вимнассинг, Унтер 
Вальтерсдорф, Моосбрунн с 21 
марта по 1 апреля 1945 года тов.
Козлов проявил себя подлинным 
героем-патриотом нашей Родины. 
Смелыми, инициативными и реши-
тельными действиями каждый 
раз одерживал победу над врагом, 
нанося ему большой урон в живой 
силе и технике. За этот период 
батарея тов.Козлова уничтожила 
до батальона пехоты, подбила два 
танка, четыре бронетранспортера и 
уничтожила восемь ПТО (противо-
танковых арудий. – Авт.).

В бою за Моосбрунн тов.Козлов 
был тяжело ранен, но командова-
ние батареей не передавал и с поля 
боя не уходил. Только после потери 
сознания его удалось эвакуировать 
с поля боя.

За мужество и геройство, про-
явленные в боях, тов.Козлов досто-
ин правительственной награды – 
ордена Ленина».

30 апреля 1945 года
От имени Президиума 

Верховного Совета СССР за образ-
цовое выполнение боевых заданий 
командования на фронте борьбы с 
немецкими захватчиками и прояв-
ленные при этом доблесть и муже-
ство (приказ по 3-му Украинскому 
фронту №082/П от 30.04.1945 
г., подписанный командующим 
Р.Я.Малиновским) гвардии лей-
тенант Владимир Демьянович 
Козлов (командир батареи 
СУ-100  912 самоходного артполка 
207-й самоходной артиллерийской 
Ленинградской Краснознаменной 

ордена Ленина бригады) награжден 
орденом Красного Знамени».

Владимир Демьянович неодно-
кратно находился на грани между 
жизнью и смертью. Так, в наградном 
листе от 24 марта 1945 года записа-
но, что он имеет четыре ранения, из 
них одно тяжелое. Через десять дней  
(4 апреля 1945 года) в наградном 
листе отмечается уже пять ранений, 
в том числе два тяжелых.

После окончания Великой 
Отечественной войны в соста-
ве 207-й Ленинградской 
Краснознаменной орденов 
А.Суворова и Б.Хмельницкого тан-
ковой бригады был направлен на 
1-й Дальневосточный фронт, где 
закончил Вторую мировую войну в 
Порт-Артуре в сентябре 1945 года.

После демобилизации 
В.Д.Козлов окончил техникум лес-
ного хозяйства, а позже – эконо-
мический факультет Белорусской 
сельскохозяйственной академии.

Первая послевоенная рабо-
та – заместитель начальника 
управления лесного хозяйства 
Бобруйской области. Затем неодно-
кратно избирался председателем 
обкома профсоюза работников 
сельского хозяйства и загото-
вок Бобруйской области (с 1954 
года – Могилевской). Далее – лес-
ничий Любужского лесничества 
Могилевского района, директор 
райбыткомбината и последняя 
работа – коммерческий директор 
предприятия слепых в г.Могилеве.

Несмотря на преклонный воз-
раст, Владимир Демьянович и 
сегодня в строю. С ним приятно 
беседовать на любые темы, в том 
числе о внутренней и внешней 
политике. На все вопросы у него 
есть свое сложившееся суждение. 
Он образец мудрости, самодисци-
плины, поддержания крепких род-
ственных связей.

Проживае т Владимир 
Демьянович Козлов в агрогородке 
Колодищи Минского района вместе 
со старшей дочерью.

Михаил ДЯТЛОВ,
племянник Владимира 

Демьяновича.

дыскУсІя

Лепш быць саюзнікамі, чым ворагамі
(Адказ Наталкі Бабінай 
Лявону Баршчэўскаму)

У артыкуле Лявона 
Баршчэўскага “Мінскія размо-
вы з Міколам Рабчуком”, змешча-
ным у адным з лютаўскіх нумароў 
“Народнай Волі”, аўтар удзяліў нека-
торую ўвагу маёй асобе і дзейнасці 
Таварыства ўкраінскай літаратуры 
пры Саюзе пісьменнікаў, якое я маю 
гонар узначальваць. Я лічу патрэб-
ным пракаментаваць некаторыя 
ягоныя выказванні.

Расказваючы пра сустрэчу з 
вядомым украінскім інтэлектуалам 
Міколам Рабчуком, паважаны 
сп.Баршчэўскі адзначае: “У раз-
мове за “круглым сталом” бра-
ла ўдзел пісьменніца, кіраўнік 
Таварыства ўкраінскай літаратуры 
пры Саюзе беларускіх пісьменнікаў 
Наталка Бабіна. Я даўно назіраю 
за яе публічнымі выступленнямі і 
з нядаўняга часу пачаў заўважаць 
у іх пэўныя, скажам так, нюансы. 
Калі раней яна дэкларавала, што 
асноўнай мэтай сваёй дзейнасці 
бачыць стымуляванне з белару-
скага боку беларуска-ўкраінскіх 
узаемаперакладаў і адпаведных   
кантактаў, то цяпер (пра гэта 
пэўным чынам сведчаць і апошнія 
выпускі рэдагаванага ёй альманаха 
“Справа”) занялася досыць гара-
чым адстойваннем двух наступных 
тэзісаў: што Брэстчына і значная 
частка астатняга Палесся заселе-
на ўкраінцамі, да якіх яна такса-
ма сябе адносіць, і што ў сённяш-
няй Беларусі (не толькі на Палессі) 
у беларускай мовы няма ніякіх 
сур’ёзных перспектыў. Першы тэзіс 
яна абгрунтоўвае безапеляцыйным 
сцвярджэннем, што палескія гаворкі 
– украінскія (хоць і беларускія, і 
замежныя вучоныя даўно вызначылі 
гэтую групу гаворак як “пераходную, 
беларуска-ўкраінскую”, ці “ўкраінска-
беларускую”, і няма даследаванняў, 

якія сур’ёзна пярэчылі б такому 
вызначэнню). Другі тэзіс Наталкі 
Бабінай фармулюецца не адкрыта, 
а як бы ўводзіцца ў падсвядомасць: 
беларус сёння павінен выбіраць для 
сябе або ўкраінскую, або рускую мову 
(у альманаху “Справа” колькасць 
рускамоўных тэкстаў, здаецца, 
павялічваецца з кожным выпускам).

Напэўна, шаноўная Наталка 
хацела пачуць выразную падтрым-
ку для сябе з вуснаў Міколы Рабчука, 
але не пачула”.

Мне прыемна ўвага да маіх 
публічных выступленняў з боку 
сп.Лявона, але мушу сказаць, што 
інтэрпрэтуе ён іх зусім няправільна.

З моманту стварэння Таварыства 
ўкраінскай літаратуры пры Саюзе 
беларускіх пісьменнікаў мы кіруемся 
ў сваёй дзейнасці Палажэннем аб 
Таварыстве ўкраінскай літаратуры 
пры Грамадскім аб’яднанні “Саюз 
беларускіх пісьменнікаў”, прыня-
тым на першым пасяджэнні. У ім 
запісана: “Таварыства ўкраінскай 
літаратуры пры ГА “Саюз беларускіх 
пісьменнікаў” (далей – Таварыства) 
ствараецца з наступнымі мэтамі: 

– спрыяння ўкраінска-беларускім 
літаратурным сувязям і актывізацыі 
ўзаемных мастацкіх перакладаў;

– падтрымкі беларускіх 
пісьменнікаў, якія жывуць у 
Беларусі і пішуць па-ўкраінску (ці 
на ўкраінскіх гаворках), а таксама 
беларускіх пісьменнікаў, якія жывуць 
ва Украіне і пішуць па-беларуску (ці 
на беларускіх гаворках);

– развіцця ўкраінскамоўнага 
прыгожага пісьменства ў Беларусі 
і беларускамоўнага прыгожага 
пісьменства ва Украіне;

– захавання і папулярызацыі 
нацыянальных літаратурных спад-
чын  Беларусі і Украіны.

У рамках заяўленых мэт 
Таварыства можа выдаваць кнігі, 
альманахі, бюлетэні, часопісы, 
іншую друкаваную прадукцыю 

на беларускай і ўкраінскай мовах, 
праводзіць грамадска-культурныя 
мерапрыемствы, накіраваныя на 
пашырэнне ведаў аб украінскай 
літаратуры і культуры ў Беларусі і 
беларускай літаратуры і культуры 
ва Украіне.

Сябрамі Таварыства могуць 
быць сябры Саюза беларускіх 
пісьменнікаў, а таксама іншыя асо-
бы, якія жывуць у Беларусі, Украіне 
ды іншых краінах і якія падзяляюць 
мэты і задачы Таварыства.

Таварыства можа спрыяць 
адукацыйным і культурніцкім 
праектам іншых арганізацый 
і аб’яднанняў, накіраваных на 
рэалізацыю яго мэт”.

У рамках гэтых мэт мы і 
дзейнічаем увесь час.

Адносна брэсцка-пінскіх гаворак, 
якія я лічу ўкраінскімі, а сп.Баршчўскі 
сцвярджае, што яны пераходныя 
(беларуска-ўкраінскія ці ўкраінска-
беларускія). У гэтым пытанні я 
стаю на тых самых пазіцыях, што 
і вялікая колькасць сур’ёзных 
філолагаў, этнографаў, пачынаючы 
ад акадэміка Я.Карскага, які стварыў 
сваю класічную працу “Беларусы” з 
вельмі дакладнай картай, дзе пака-
заны граніцы беларускіх і ўкраінскіх 
гаворак. На гэтай карце відна, што 
гаворкі карэннага насельніцтва 
сучасных Брэсцкага, Кобрынскага, 
Жабінкаўскага, Маларыцкага, 
Камянецкага, Іванаўскага, Пінскага, 
Драгічынскага і частак Бярозаўскага, 
Столінскага, Пружанскага, 
Лунінецкага і Івацэвіцкага раёнаў 
акадэмік адносіў да ўкраінскіх.

Што тычыцца тэрміну “пера-
ходныя гаворкі”, то тут я згодна з 
тымі філолагамі і этнографамі, 
якія лічаць гэты тэрмін ненаву-
ковым. Пачынаючы з сярэдзіны 
50-х гадоў мінулага стагоддзя 
савецкім філолагам было проста 
забаронена згадваць пра тое, што 
на тэрыторыі Беларусі існуюць 

украінскія гаворкі, а на тэрыторыі 
Украіны (у Чарнігаўскай вобласці) 
ёсць беларускія. Менавіта тады 
савецкі філолаг Фядот Жылко 
аднёс усе брэсцка-пінскія гаворкі да 
беларускіх і пераходных беларуска-
ўкраінскіх. З дакладнасцю да 
міліметра арэал беларускіх гаворак 
стаў супадаць з межамі паміж БССР і 
УССР. Нічога агульнага з навуковас-
цю гэта не мае. Скажыце, калі ласка, 
сп.Лявон, ці чулі вы калі-небудзь 
пра пераходныя польска-беларускія, 
нямецка-французскія ці нарвежска-
шведскія гаворкі? Канешне ж, не. Бо 
іх проста не існуе. Як не існуе і пера-
ходных украінска-беларускіх гаво-
рак. І ніхто з сучасных вучоных, не 
скаваных “палітычнай мэтазгоднас-
цю” і “воляй партыі”, здаецца, пра іх 
ужо не згадвае. Калі ж я памыляюся 
і чагосьці не ведаю, то вельмі пра-
шу назваць мне працы навукоўцаў, 
у якіх не толькі дэкларуецца, але і 
абгрунтоўваецца наяўнасць нейкіх 
пераходных украінска-беларускіх 
гаворак.

Хацела б нагадаць Вам, 
сп.Лявон, пра Ваш удзел у дыскусіі 
“Палессе 4.0. Перазагрузка”, якая 
ладзілася напрыканцы мінулага 
года ў “Кнігарні Логвінаў” з удзе-
лам прафесара Паўла Церашковіча, 
Ігара Бабкова і Вашай пакорлівай 
слугі. Вы тады ў адзін з момантаў 
дыскусіі (гэта ёсць на відэазапісе) 
сказалі: “У Хабовічах украінская 
мова”. Дзякуй вам за гэта прызнан-
не! Але Вам, як грамадскаму дзеячу, 
важна зразумець, што па-ўкраінску 
(ці ўкраінскімі гаворкамі) гаво-
раць людзі не толькі ў гэтай 
вялікай вёсцы Кобрынскага раёна 
Брэсцкай вобласці, а і ў суседніх, і 
шырэй, з некаторымі дыялектнымі 
асаблівасцямі, ва ўсім упамянутым 
вышэй рэгіёне. На жаль, у мяне 
складаецца ўражанне, што некато-
рым людзям лягчэй, як сказаў бы 
Гогаль, з чортам пацалавацца, чым 

прызнаваць відавочныя факты.
І гэта ідзе на шкоду беларускасці, 

беларускай мове больш, чым мае 
ўяўныя грахі. Менавіта гэта – адна 
з прычын страшнай русіфікацыі 
рэгіёна і амаль поўнай адсутнасці 
тут беларускай мовы.

Мяне да глыбіні душы абу-
рыла Ваша сцвярджэнне, што я 
маніпулюю, “уводзячы ў падсвя-
домасць: беларус сёння павінен 
выбіраць для сябе або ўкраінскую, 
або рускую мову”. Што за лухта? Як 
і любы нармальны чалавек, я горача 
стаю за тое, каб у Беларусі мова 
тытульнай нацыі выкарыстоўвалася 
як мага шырэй, і, спадзяюся, дзе-
што зрабіла і раблю дзеля гэтага. 
Але я цвёрда ўпэўнена, што любы 
чалавек мае захоўваць і мову сваіх 
продкаў, мову, атрыманую ў спад-
чыну ад дзядоў. Для кагосьці гэта і 
будзе дзяржаўная беларуская, для 
кагосьці – польская, украінская. 
Вось тады, я ўпэўнена, “перспекты-
вы” беларускай мовы ўмацуюцца.

Не адпавядае рэальнасці і Ваша 
заява, што “ў альманаху “Справа” 
колькасць рускамоўных тэкстаў, 
здаецца, павялічваецца з кожным 
выпускам”. Па-першае, хаця рэдак-
цыя не ставіла сабе за мэту неяк 
сачыць за колькасцю матэрыялаў 
на рускай мове, у апошніх трох 
нумарах іх колькасць зменшыла-
ся з чатырох да двух. Па-другое, 
у кожным канкрэтным выпадку 
змяшчэнне такіх тэкстаў мае тлу-
мачэнне. Да прыкладу, у 2-м выпу-
ску мы змясцілі па-руску артыкул 
цудоўнага публіцыста, доктара 
медыцынскіх навук, ветэрана вай-
ны Івана Данілава “Почему россий-
ская пропаганда “вышибает мозги” 
у собственного народа” – менавіта 
для таго, каб данесці думкі аўтара 
да мэтавай аўдыторыі, да тых, 
каму спрабуюць “вынесці мазгі” 
прапагандысты суседняй дзяржа-
вы. Увогуле ж мы друкуем тэксты 

па-беларуску, па-ўкраінску, па-руску 
і на гаворках (да апошняга нумара 
гэта былі брэсцка-пінскія гаворкі, у 
апошнім дадаўся цудоўны матэры-
ял на гаворцы Маладзечаншчыны).

Што да падтрымкі, якую 
я, “напэўна”, хацела пачуць ад 
пана Рабчука. Зноў не разумею, 
што вы маеце на ўвазе. Прыезд 
украінскага інтэлектуала ў Беларусь 
быў арганізаваны “Кнігарняй 
Логвінаў” у рамках Года ўкраінскай 
літаратуры, які праходзіў у ёй. Але 
Таварыства ўкраінскай літаратуры 
па меры сваіх магчымасцяў таксама 
спрычынілася да таго, каб прабы-
ванне Рабчука ў Мінску было як 
мага больш насычаным і карыс-
ным як для беларускай чытаю-
чай публікі, так і для яго самога. 
Прайшлі сустрэчы, пан Мікола даў 
інтэрв’ю нашым СМІ – і ў гэтым 
была ягоная падтрымка нацыятвор-
чым працэсам у Беларусі. Што ж да 
ўдзелу ў нейкіх унутраных спрэч-
ках, то, думаю, гэта было б нават не 
зусім карэктна з яго боку.

Самая ж блытаная для мяне 
і незразумелая фраза, што я 
адстойваю тэзіс пра тое, што 
“Брэстчына і значная частка астат-
няга Палесся заселена ўкраінцамі”, 
і нейкі як бы папрок, што я сябе 
адношу да ўкраінцаў. Увогуле 
кажучы, украінцы жывуць па 
ўсёй тэрыторыі Беларусі – гэта 
прадстаўнікі ўкраінскай дыяспа-
ры, якія ў розныя часы прыехалі 
ў Беларусь. Можа быць, сп.Лявон 
мае на ўвазе аўтахтонных 
жыхароў украінскамоўных 
рэгіёнаў Брэстчыны, якія, буду-
чы грамадзянамі Рэспублікі 
Беларусь, лічаць сябе ўкраінцамі? 
Так, я менавіта з іх. Безумоўна, не 
ўсе ўкраінскамоўныя грамадзяне 
Беларусі лічаць сябе ўкраінцамі. 
Нацыянальная свядомасць склада-
ецца не толькі з мовы. Але і тым, хто 
лічыць сябе беларусамі, і тым, хто 

лічыць сябе ўкраінцамі, і тым, хто 
лічыць сябе прадстаўнікамі іншых 
нацыянальнасцяў, такое права дае 
Канстытуцыя Рэспублікі Беларусь. 
Нагадаю артыкул 50: “Кожны мае 
права захоўваць сваю нацыяналь-
ную прыналежнасць, таксама як 
ніхто не можа быць прымушаны да 
вызначэння і ўказання нацыяналь-
най прыналежнасці.

Знявага нацыянальнай годнасці 
караецца згодна з законам. Кожны 
мае права карыстацца роднай 
мовай, выбіраць мову зносін. 
Дзяржава гарантуе ў адпаведнасці 
з законам свабоду выбару мовы 
выхавання і навучання”.

Калі б я менш ведала 
сп.Баршчэўскага, то магла б западоз-
рыць яго ў спробе дыскрэдытаваць 
мяне па нацыянальнай прыкме-
це. Мне ўжо даводзілася сутыкац-
ца з рознымі інсінуацыямі ў свой 
адрас. Аж да таго, што “Бабіна хоча 
адарваць Брэстчыну ад Беларусі”. 
Карыстаючыся нагодай, хачу сказаць, 
што падобныя абразы і паклёпы – 
нагода прыцягнуць паклёпніка ў суд. 
Спрабаваць змяняць дзяржаўныя 
межы могуць сёння толькі вар’яты 
або злачынцы. Я не з іх.

Я люблю сваю краіну і ў меру 
сваіх сіл раблю і буду рабіць тое, што 
лічу карысным для яе. То бок буду 
намагацца спрыяць як развіццю 
дзяржаўнай беларускай мовы, так і 
захаванню і развіццю роднай для 
мяне ўкраінскай мовы і ўкраінскай 
культуры Брэстчыны, якія спаконве-
ку існавалі на тэрыторыі Рэспублікі 
Беларусь. Я рада, што перадала 
сваю родную ўкраінскую мову сваім 
дзецям, пры тым што яны вольна 
валодаюць і беларускай. Мне хаце-
лася б, каб мае землякі таксама маглі 
зрабіць гэта. Спадзяюся, што ў гэтай 
справе мы з Вамі, шаноўны спадар 
Баршчэўскі, будзем не апанентамі ці, 
горш таго, ворагамі, а саюзнікамі.

Наталка БАБІНА.

Французская 
парфума –  

не зусім 
французская
Заказала ў інтэрнэт-

магазіне французскую 
парфуму па танным 
кошце. Прыйшоў заказ, 
а там бутэлечка 
негерметычная. Дый 
французская парфума як 
бы не зусім французская 
– пах не той… Што мне 
зараз рабіць?

Алеся, г.Столін.
– Складзіце акт, а тавар 

вярніце назад у інтэрнэт-
магазін.

Вярнуць дзверы  
ў магазін

Некалькі гадоў таму 
купілі дзверы ў кватэру, 
але паколькі рамонт 
не рабілі, то і дзверы да 
нядаўняга часу не ставілі. 
Зараз падчас рамонту 
высветлілася, што яны 
за гэты час рассохліся, 
а магазін адмаўляецца 
прымаць тавар назад. 
Маўляў, гарантыйны 
тэрмін закончыўся. Што 
рабіць?

Сяргей КАРНІЛАЎ, 
Віцебск.

– Калі не хочуць 
прымаць дзверы назад, то 
рабіце экспертызу. Эксперт 
і высветліць прычыну 
недахопу.

даВЕдачНаЕ 
бЮро 

спаЖыЎЦоЎ

На пытанні чытачоў 
адказвае старшыня 
Пухавіцкай раённай 
арганізацыі ГА 
“Беларускае 
таварыства абароны 
правоў спажыўцоў” 
васіль вАЛАСЮК.
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Лявоніха
Словы і музыка народныя

А Лявоніху Лявон палюбіў:
Лявонісе чаравічкі купіў.
Лявоніха – душа ласкавая,
Чаравічкамі палясківала.

Як я ў роднага татулькі была,
Дык, як вішанька ў садочку, цвіла.
Цвіла, цвіла ды пацвітывала,
З малайцамі ды пагулівала.

Дасталася злому духу-мужыку –
Высушыў мяне, як ліпінку ў духу.
Няма каму наказаць, наказаць –
Злога духа прывязаць, прывязаць!

А я татку накажу, накажу –
Злога духа прывяжу, прывяжу.
Ён, паганец, уцячэ, уцячэ,
Мне ў галоўку натаўчэ, натаўчэ!

Ой, згубіла мяне мамка мая,
Што за цябе  мяне замуж аддала.
Ой, чаму ж цябе пярун не забіў,
Як ты мяне, маладзеньку, любіў?!

Ой, што ж гэта за Лявоніха была,
Што Лявону хлеба-солі не дала?
А Лявона дык і чорт не бярэ –
Несалёную капусту жарэ!

За грибы, ягоды и опавшие листья будем платить?

Бацькі Арцёма ЛуК’ЯНЕНКІ:
«У Кіеў паедзем абавязкова»

На «Еўрабачанні-2017», якое пройдзе ва ўкраінскай сталіцы з 9 па 13 мая, Беларусь прадставіць гурт NaviBand.
Арцём ЛУК’ЯНЕНКА і Ксенія ЖУК выступяць з песняй «Гісторыя майго жыцця».

Зараз у калектыва шчыльны гастрольны тур па краіне, і знайсці час для інтэрв’ю няпроста.
«Народная Воля» завітала ў госці да бацькоў Арцёма – Сяргея і Жанны Лук’яненка ў Глыбокае.

сяМЕЙНаЕ кола

Вас ИНтЕрЕсУЕт…

С 1 января 2017 года 
вступило в силу постановле-
ние Совета министров №927. 
Название у него мудреное: 
«Об установлении таксовой 
стоимости за побочное лесо-
пользование и заготовку вто-
ростепенных лесных ресурсов, 
пользование участками лесно-
го фонда в культурно-оздоро-
вительных, туристических, 
иных рекреационных и (или) 
спортивно-массовых, физ-
культурно-оздоровительных, 
спортивных, научно-исследо-
вательских и образователь-
ных целях». Как я понимаю, 
теперь белорусам придется 
платить за собранные в лесу 
ягоды, грибы и даже за мох 
с корой. Но никто не объяс-
нил, где брать такие разреше-
ния, какой штраф надо будет 
платить за самовольный сбор 
лесных даров. Хотя, согласи-
тесь, это дикость – платить за 
то, что растет на белорусской 
земле без затрат государства, 
а значит, принадлежит всем 
одинаково.

В.А.Прохорчик, ефрейтор.
Действительно, в ноябре про-

шлого года появилось постановле-
ние правительства №927, в котором 
говорится об установлении налога 
за побочное лесопользование и заго-
товку лесных ресурсов, то есть ягод, 
грибов, лекарственных трав, орехов, 
сока. Например, в документе указано, 
что за килограмм собранных в лесу 
грибов, черники, малины придет-
ся платить 0,01 базовой величины. 
Во столько же оценен и сбор коры 
дуба, пустырника, вереска, пижмы… 
Если в лесу разместить ульи в период 
медосбора, то за один домик для пчел 
придется выложить 0,11 базовой 
величины, а за косьбу трав на пло-
щади в 1 гектар либо выпас скота – и 
вовсе 0,26 базовой величины. Своя 
цена теперь установлена за заготовку 
мха, бересты, коры и веток деревьев 
и даже опавших листьев. Но…

– Дело в том, что 31 декабря 2016 
года вступил в силу новый Лесной 
кодекс Республики Беларусь, – пояс-
няют в Министерстве лесного хозяй-
ства. – Это главный документ для 
населения. Согласно статье 44 кодек-
са, «граждане имеют право свободно 
находиться на территории лесного 
фонда и без разрешительных доку-
ментов бесплатно осуществлять для 
удовлетворения собственных нужд 

сбор дикорастущих ягод, грибов, 
плодов, орехов» и прочих лесных 
ресурсов, кроме древесины и дико-
растущих растений и грибов, вклю-
ченных в Красную книгу Республики 
Беларусь или подпадающих под дей-
ствие международных договоров 
Республики Беларусь, а также вклю-
ченных в перечень наркосодержащих 
растений и природного наркосодержа-
щего сырья, утверждаемый Советом 
министров Республики Беларусь.

Плата за побочное лесопользова-
ние и заготовку второстепенных лес-
ных ресурсов предусмотрена только 
для юридических лиц, индивиду-
альных предпринимателей, которые 
заготавливают дары леса в больших 
объемах. Раньше эту стоимость опре-
деляли местные исполнительные и 
распорядительные органы. А с всту-
плением в силу Лесного кодекса так-
сы устанавливаются постановлением 
Совета министров №927.

Что касается заготовки древесно-
го сока, мха, то гражданину необхо-
димо обратиться в лесхоз или лесни-
чество, и там укажут, где можно под-
сочить березу либо брать мох, и про-
информируют о правилах их заго-
товки. Бесплатно, но на основании 
лесного билета можно размещать на 
участках лесного фонда ульи и пасе-
ки, проводить сенокошение, выпас 
скота. Любой гражданин может полу-
чить лесной билет в местном лесхозе, 

он также выдается бесплатно. А вот 
предпринимателям за него придет-
ся заплатить: юрлицо должно подать 
заявку на то количество грибов и 
ягод, которое оно планирует собрать. 
Если соберет меньше, то деньги ему 
уже не вернут. А тарифы для юрлиц и 
индивидуальных предпринимателей 
согласно постановлению Совмина 
представлены в таблице.

Ольга ГРИНЕВИЦКАЯ.

Название Единица 
измерения

Таксовая 
стоимость 
(базовых 
величин)

Сенокошение: 
    естественных трав
    сеяных трав

1 гектар
1 гектар

0,26
0,84

Выпас скота пастбищный период,
за 1 голову 0,2

Заготовка всех частей омелы; почек тополя; коры дуба; надземной части багульника 
болотного, полыни горькой, пустырника, вереска обыкновенного, донника 
лекарственного, горца птичьего, белены; соцветий пижмы

1 килограмм 0,01

Заготовка всех частей одуванчика; плодов боярышника, рябины, черемухи; чаги 
(березового гриба); шишкоягод можжевельника обыкновенного; соплодий ольхи; листьев 
крапивы, подорожника, мать-и-мачехи, шалфея лекарственного; коры крушины ломкой; 
надземной части хвоща полевого, тысячелистника, душицы обыкновенной, пастушьей 
сумки; корневища девясила высокого

1 килограмм 0,03

Заготовка плодов шиповника, калины; цветков ромашки; коры крушины слабительной; 
надземной части зверобоя, чабреца, череды, ландыша, кипрея; корневищ валерианы 
лекарственной, аира обыкновенного, дягиля лекарственного

1 килограмм 0,05

Заготовка всех частей земляники; почек сосны, березы; плодов бузины черной; цветков 
бессмертника песчаного; листьев брусники, толокнянки обыкновенной; побегов черники 1 килограмм 0,07

Заготовка спор плауна; цветков ландыша, липы, боярышника 1 килограмм 0,11

Заготовка орехов лещины обыкновенной 1 килограмм 0,02

Заготовка клюквы, голубики, ореха грецкого и прочего 1 килограмм 0,07

Размещение ульев и пасек период медосбора,
за 1 улей 0,11

Сбор брусники, земляники, черники, голубики, клюквы, малины лесной, ежевики; белого 
гриба, рыжиков, лисичек, подосиновиков, подберезовиков, маслят, груздей, опят, 
шампиньонов, сморчков

1 килограмм 0,01

Заготовка соков древесных (березового и других) 1 тонна 0,32

Заготовка мха, лесной подстилки, опавших листьев (влажность до 25%) 1 тонна 0,3

Заготовка пней, корней, осмола корневого 1 складочный 
куб.метр

0,07

Заготовка бересты, еловой серки, луба, коры 1 килограмм 0,05

Заготовка веток деревьев хвойных и лиственных пород 1 складочный 
куб.метр 0,02

Заготовка деревьев новогодних (ель, сосна) высотой:
    до 1 метра вкл.
    от 1 до 2,5 метра вкл.
    более 2,5 метра 

1 штука
1 штука
1 штука

0,02
0,06
0,1

Заготовка дикорастущих растений хвойных и лиственных высотой:
    до 1 метра вкл.
    более 1 метра

1 штука 
1 штука

0,01
0,02

Лесопользование в целях проведения культурно-оздоровительных, туристических, 
иных рекреационных и (или) спортивно-массовых, физкультурно-оздоровительных и 
спортивных мероприятий

1 гектар/год 0,21

Лесопользование в научно-исследовательских и образовательных целях 1 гектар/год 0,05

Родная мова  
з дзяцінства

– Першы раз на канцэрце 
NaviBand мы пабывалі ў адным 
з мінскіх клубаў, – успамінаюць 
Сяргей Аляксандравіч і Жанна 
Васільеўна. – Для нас гэта 
было незвычайна і хвалююча. 
Клуб запоўніўся цалкам: 
людзі танчылі і падпявалі. 
Было прыемна назіраць, як 
выступае гурт. На канцэрце 
панавала душэўная атмасфера.

– Ведаю, што ў вас музыч-
ная сям’я...

– Прафесійна музыкай 
ніхто, акрамя Арцёма, не зай-
маецца, але як хобі добрая 
музыка прысутнічае заўсёды. 
Гэта праўда.

У свой час я скончы-
ла музычную школу, хаце-
ла займацца прафесійна, але 
атрымалася інакш. Паступіла 
на біяфак і звязала сваё жыц-
цё з педагогікай. Працую 
настаўнікам біялогіі ў школе 
№3 у Глыбокім, Сяргей заняты 
ў сферы праграмавання.

– А як вы пазнаёміліся?
– Яшчэ ў студэнцкія гады. 

Я вучыўся на факультэце 
радыёфізікі БДУ, а Жанна – на 
біялагічным. Можна сказаць, 
што наша знаёмства – гэта 
даніна традыцыі.

Мы жылі ў інтэрнаце 
№3 у раёне Курасоўшчыны 
ў Мінску. На радыёфізікаў 
вучыліся ў асноўным хлоп-
цы, а на біёлагаў – дзяўчаты. 

І вельмі часта паміж імі 
заключаліся шлюбы.

Курасоўшчына наогул 
унікальнае месца для стварэн-
ня сям’і (смяюцца).

– Не настойвалі, каб 
сын абраў тэхнічную або 
педагагічную спецыяльнасць?

– У нас такая пазіцыя: калі 
дзіцяці падабаецца пэўная  
сфера, то мы не будзем адгавор-
ваць. Было бачна, што Арцёму 
цікавая журналістыка: кан-
такты з людзьмі, падрыхтоўка 
розных матэрыялаў і гэтак 
далей. Таму мы яго толькі 
падтрымлівалі і свайго мерка-
вання не навязвалі.

Арцём паводле гараскопа 
Леў і цалкам адпавядае гэтаму 
знаку. Ён можа да нас звярнуц-
ца, пацікавіцца меркаваннем, 
але канчатковае рашэнне пры-
мае самастойна. За што і нясе 

адказнасць.
– Захапленне музыкай 

праходзіла паралельна з 
журналістыкай?

– Музычнай адукацыі ў 
сына няма. Арцём наведваў 
музычную школу, але з 
часам перадумаў займацца. 
Упершыню ён выканаў песню 
Валерыя Сюткіна «Сем тысяч 
над зямлёй» у тры гады.

Перапынак быў толькі ў 
перыяд ломкі голасу. У гэты 
час ён асвоіў ігру на гітары. 
Вучыўся самастойна без 
дапамогі педагогаў. Гітара, 
дарэчы, была яго пастаян-
най спадарожніцай. Дзесьці 
да другога курса ўніверсітэта 
Арцём толькі іграў на гітары, 
але не спяваў. 

У гэты ж час ён пачаў пра-
цаваць на радыё «Сталіца». 
Арцёму ўласцівы актыўны 

лад жыцця. Яшчэ са школь-
ных гадоў ён гуляў у КВЗ, 
удзельнічаў у розных творчых 
конкурсах.

– На вучобе гэта не 
адбівалася?

– Паспяховасць была 
добрая. Сярэдні бал атэста-
та склаў больш за дзевяць. 
Тэсціраванне па беларускай 
мове Арцём, дарэчы, здаў 
на 96 працэнтаў. Дапусціў 
толькі адну памылку і вельмі 
перажываў.

Сядзець разам з ім над 
падручнікамі нам ніколі 
не даводзілася. У Арцёма 
ёсць важная якасць: уменне 
аддзяліць галоўнае ад друга-
раднага.

– Ведаю, што ён вучыўся 
ў беларускамоўнай гімназіі...

– Тады быў перыяд, калі 
навучальныя ўстановы 

пераходзілі на родную мову. 
Думаем, што любоў да 
беларускай мовы засталася 
са школьных гадоў. Сёння 
NaviBand выконвае ў тым ліку 
і беларускамоўныя песні.

 На «зорную 
хваробу» не 

пакутуе
– Зараз часта кажуць пра 

імклівы поспех групы. у 
чым, на ваш погляд, сакрэт 
папулярнасці?

– Добрая энергетыка, 
харызма і імкненне. У калек-
тыва ёсць вялікае жаданне 
рэалізоўваць свае ідэі. У песні 
яны ўкладаюць душу, таму 
музыка карыстаецца папуляр-
насцю.

– у матэрыяльным плане 
гэта адчуваецца?

– Нельга сказаць, што 
за свае выступленні група 
атрымлівае вялікія грошы, каб, 
напрыклад, купляць машыны і 
кватэры. Але на жыццё ім цал-
кам хапае. А калі ёсць магчы-
масць займацца любімай спра-
вай і не пакутаваць фінансава 
– гэта шчасце.

Арцём часам агучвае мэту 
сваёй дзейнасці: ён хоча, каб 
усе ўдзельнікі групы NaviBand 
маглі жыць ва ўтульных дамах 
і ездзіць на новых аўтамабілях 
(смяюцца).

Жаданне добрае, думаем, 
што з часам усё спраўдзіцца.

– Сын змяніўся пасля 

таго, як стаў  папулярным?
– Калі вы пра «зорную хва-

робу», то яе няма. Ва ўсякім 
выпадку мы не заўважылі. 
Гурт не ставіць перад сабой 
мэту ўзбагаціцца. Творчасць 
для іх значна важней.

Ёсць такая ўсходняя 
мудрасць, пра якую мы з 
Арцёмам размаўлялі: «Чым 
вышэй чалавек падымаецца, 
тым больш сціплым ён павінен 
быць». Сын пра яе памятае.

– усе ведаюць, што Арцём 
і Ксенія не толькі калегі па 
сцэне… Але свае адносіны 
яны не афішуюць...

– І мы тады не будзем 
(смяюцца). У асабістае жыц-
цё сына мы не ўмешваемся. 
Ксюша добрая і цікавая 
дзяўчына. Ад знаёмства з ёй 
у нас засталося прыемнае 
ўражанне.

У Арцёма вельмі насычаны 
графік, і прыехаць у Глыбокае 
ў яго, на жаль, атрымліваецца 
вельмі рэдка. Таму мы самі 
ездзім у Мінск. Абавязкова 
паедзем падтрымаць гурт у 
Кіеў.

– Жыхары Глыбокага 
ведаюць, што іх зямляк 
прадставіць краіну на 
міжнародным конкурсе?

– Вядома. Прыемна 
чуць віншаванні, словы 
падтрымкі. Калегі на працы 
нават жартуюць: «Дзе тое 
«Еўрабачанне», а дзе Глыбокае?! 
Якая сувязь?» А сувязь, аказва-
ецца, прамая!

Раман ВАСЮКОВІЧ. 

Вырашыла нараджаць дома...

сУд ды спраВа

Выпадак

Немаўля пры родах 
памерла. У дачыненні да 
медыкаў прызначана служ-
бовае расследаванне…

Жанчына прыеха-
ла нараджаць сваё другое 
дзіця з Санкт-Пецярбурга 
да маці ў Віцебск – тут 
яна прапісана. Медыкі 
папярэджвалі пра маг-
чымыя наступствы родаў 
дома, але яна адмовілася 
ехаць у бальніцу. І, калі 
пачаліся роды, здарыла-
ся бяда: немаўля наглы-
талася каляплодных вод і 
пачало задыхацца. Калі па 
выкліку прыехала “хуткая”, 

дзіця шпіталізавалі, аднак 
дапамагчы дзяўчынцы не 
атрымалася. Яна  памерла ў 
бальніцы.

«Следчыя накіравалі 
вызначэнне ва ўпраўленне 
аховы здароўя Віцебскага 
аблвык анк ама аб 
правядзенні службова-
га расследавання па факце 
выканання медыцынскімі 
работнікамі сваіх службовых 
абавязкаў», – паведамілі ў 
УСК па Віцебскай вобласці. 
Па факце смерці дзіцяці рас-
пачата крымінальная справа 
па артыкуле “Прычыненне 
смерці па неасцярожнасці”.

Скраў у банка каля 100 тысяч 
долараў

Пракурор папрасіў  для 
махляра 7 гадоў турмы, а 
прадстаўнік банка –  не 
пазбаўляць яго волі.

Гэтая гісторыя пачалася ў 
Слуцку летась. Супрацоўнік 
банка так захапіўся гульнёй 
на гандлёвай платформе па 
руху курсаў валют, што спа-
чатку стаў прайграваць свае 
зберажэнні, а потым, каб 
адыграцца,  «скарыстаўся» 
грашыма банка, у якім 
працаваў.

Махінацыі х у тка 
высветліліся, і малады 
чалавек трапіў пад след-
ства. Цяпер яго спра-
ва разглядаецца ў судзе 
першай інстанцыі. Што 
цікава: дзяржабвінавачанне 
лічыць, што віна 
супрацоўніка банка цал-
кам даказана, і папрасіў  
суд пазбавіць яго волі на 
сем гадоў з канфіскацыяй 

маёмасці, а прадстаўнік бан-
ка і адвакат абвінавачанага 
папрасілі суд не пазбаўляць 
волі маладога чалавека. 
Іх тлумачэнні: хтосьці ж 
павінен пакрываць шко-
ду. Паводле слоў адва-
ката, на дадзены момант 
абвінавачаны з дапамогай 
сваякоў гатовы кампенса-
ваць крыху больш за 40 
тысяч долараў: яго бабуля 
нават выставіла на продаж 
сваю кватэру. Але ж заста-
ецца яшчэ немалая сума!

У судзе таксама гучалі 
іншыя аргументы за тое, 
каб пакінуць маладога чала-
века на волі. Праз некалькі 
месяцаў у яго народзіцца 
дзіця. Па месцы працы ён 
характарызуецца станоўча. 

Аднак прысуд быў 
несуцяшальны: 7 гадоў 
пазбаўлення волі.

Ігар ЗАЛЕСКІ.

У Гомелі з’явіцца цэнтр традыцыйнай 
кітайскай медыцыны

Мемарандум аб супрацоўніцтве ў сферы аховы здароўя 
падпісалі падчас візіту ў Гомельскую вобласць дэлегацыі правінцыі 
Сычуань намеснік начальніка ўпраўлення традыцыйнай кітайскай 
медыцыны Ян Чэнчун і начальнік упраўлення аховы здароўя 
Гомельскага аблвыканкама Ігар баранаў. Дамова разлічана на 
5 гадоў. За гэты час у Кітаі павінны прайсці навучанне нашы 
спецыялісты, а профільны цэнтр павінен адкрыцца на базе 
Абласнога клінічнага шпіталя інвалідаў Айчыннай вайны.

рэгІстратУра
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вул.Энгельса, 34а.  

Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71.
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Этюд и задача
В прошлый раз мы 

напомнили об ушедших из 
жизни белорусских шахматных 
композиторах, чьи юбилеи 
отмечаются в этом году. 
Приведем композиции еще двух 
из них. Короткометражный 
этюд принадлежит леониду 
Пальгуеву (1937–2006).

белые: Крb6, Кd3, Кf1, пh6 (4).
Черные: Крh3, Сс3, пg6 (3).
Выигрыш.
Решается: 1.Кf2+! Крh4 

2.Кh2! Крh5 3.Кfg4! Сd2 4.Кf3! 
С:h6 5.Кf6х.

А на диаграмме – задача 
Степана Цырулика (1927–
1997) для самостоятельного 
решения.

белые: Крh2, Лg4, Кf2, Кh3, 
пп. g2, g5 (6).

Черные: Крf5, Кс1, Кс8, пп. 
е3, е5, е6, g6 (7).

Мат в 3 хода.
Присылайте решения 

на адрес редакции (220030 
г.Минск, ул.Энгельса, 34а) или 
на электронный адрес: vadim_
ne67@mail.ru.

Под небом Персии
Чемпионат мира среди 

женщин в этом году прово-
дился в столице Ирана, куда 
по ряду причин (в том числе 
из-за обязательного ношения 
платка) не поехал ряд ведущих 
шахматисток. Беларусь была 
представлена гроссмейсте-
ром Анастасией Зезюлькиной, 
которая в первом раунде 
со счетом 0,5:1,5 уступи-
ла экс-чемпионке мира Анне 
Ушениной (Украина) и выбы-
ла из борьбы. Исход поединка 
решился во второй партии.

Анна ушенина – Анастасия 
Зезюлькина

1.d4 d5 2.c4 c6 3.Кf3 Кf6 4.e3 
Сf5 5.Кc3 e6 6.Кh4 Сe4 7.f3 Сg6 
8.Фb3 Фc7 9.Сd2 Сe7 10.g3 Сh5 
11.0-0-0 g5 12.g4 gh 13.gh К:h5 
14.cd cd 15.e4 Кf6 16.Сb5+ Кbd7 
17.e5 Кh5 18.Лhg1 0-0-0 19.Kрb1 
Кb8 20.Лc1 Кc6 21.С:c6 bc 22.Кb5 
Фb8 23.Л:c6+ Kрd7 24.Лc7+ Kрe8 
25.Лb7 Фc8 26.Кc7+, 1:0.

Шахматы «18-»
Завершились первенства 

Беларуси среди шахматистов 
до 18 лет. Их выиграли Вячеслав 
Зарубицкий и Ольга Баделько. 
Приведем по партии новых чемпи-
онов.

Вячеслав Зарубицкий – 
Павел бабенков (1:0)

1.e4 e6 2.d4 d5 3.Кc3 Кf6 4.Cg5 
Cb4 5.e5 h6 6.Cd2 Кfd7 7.f4 a6 
8.Фg4 g6 9.Кf3 Ce7 10.Cd3 Кf8 
11.0-0-0 b6 12.Кe2 c5 13.c3 Кc6 
14.Фh3 c4 15.Cc2 b5 16.g4 b4 
17.f5 Фa5 18.f6 b3 19.fe ba 20.efФ+ 
Л:f8 21.С:h6 a1Ф+ 22.Kрd2 Ф:b2 
23.Лb1 Фba3 24.Лa1 Ф:a1 25.Л:a1 
Ф:a1 26.С:f8 Kр:f8 27.Фh8+ Kрe7 
28.Фf6+ Kрe8 29.Кg5 Кd8 30.h4 
Лb8 31.Фh8+ Kрe7 32.Кh7 Kрd7 
33.Фf8 Лb6 34.Кf6+ Kрc7 35.Фe7+.

Ксения Зеленцова – Ольга 
баделько (0:1)

1.e4 d6 2.d4 Кf6 3.Кc3 Кbd7 
4.Кf3 e5 5.Сc4 Сe7 6.0-0 c6 7.Сb3 0-0 
8.h3 b5 9.a3 a5 10.Фe2 Сa6 11.Фe3 b4 
12.Кe2 c5 13.de de 14.Лd1 c4 15.Сa4 
Сc5 16.Фd2 С:f2+ 17.Kрh1 Кc5 
18.ab Кc:e4 19.Ф:d8 Лa:d8 20.Л:d8 
Л:d8 21.c3 ab 22.cb Сb7 23.К:e5 Кh5 
24.Кg4 Кhg3+ 25.К:g3 С:g3 26.Кe3 
Кf2+ 27.Kрg1 Кd3 28.Кf5 Сf2+ 
29.Kрf1 Сb6 30.Сb5 К:c1 31.Л:c1 
Kрf8 32.Лe1 g6 33.Кg3 Лd2 34.Кe2 
Лd5 35.Кc3 Лf5+ 36.Kрe2 С:g2 
37.С:c4 С:h3 38.Лh1 Сg2 39.Л:h7 
Сf1.

Проверьте решения
Задача Л.Тамкова от 14 фев-

раля решается: 1.Кра2 b5 2.Лс5 b4 
3.Сс4 Крс2 4.Се2х, 1…с5 2.Сb5 с4 
3.Л:с4 Кре2 4.Лс1х.

Первыми правильно отве-
тили Василий Жукович и Игорь 
Ананич. Не ведет к цели пред-
ложенное Алексеем Горловым 
1.Лh1.

Вадим ЖИЛКО.

ШахМаты

СБоРНЫЕ
25 марта, суббота
Отборочный матч чемпионата 
мира Швеция – Беларусь
28 марта, вторник
Товарищеский матч  
национальных сборных 
Македония – Беларусь

ТУР 1
1 апреля, суббота
Гомель – БАТЭ (Борисов)
Днепр (Могилев) – Динамо 
(Минск)
Торпедо-БелАЗ (Жодино) – 
Ислочь (Минский район)
Городея – Шахтер (Солигорск)
Минск – Динамо (Брест)
2 апреля, воскресенье
Крумкачы (Минск) – Витебск
Нафтан (Новополоцк) – Слуцк
Неман (Гродно) – Славия 
(Мозырь)

ТУР 2
8 апреля, суббота
Славия – Городея
Ислочь – Неман
Витебск – Днепр
9 апреля, воскресенье
БАТЭ – Минск
Динамо Мн – Нафтан
Шахтер – Гомель
Крумкачы – Динамо Бр
10 апреля, понедельник
Слуцк – Торпедо-БелАЗ

ТУР 3
14 апреля, пятница
Днепр – Крумкачы
Нафтан – Витебск
15 апреля, суббота
Динамо Бр – БАТЭ
Торпедо-БелАЗ – Динамо Мн
Неман – Слуцк
Городея – Ислочь
Гомель – Славия
Минск – Шахтер

ТУР 4
21 апреля, пятница
Крумкачы – БАТЭ
Витебск – Торпедо-БелАЗ
22 апреля, суббота
Шахтер – Динамо Бр
Динамо Мн – Неман
Днепр – Нафтан
23 апреля, воскресенье
Славия – Минск
Ислочь – Гомель
Слуцк – Городея

ТУР 5
29 апреля, суббота
Нафтан – Крумкачы
Неман – Витебск
Гомель – Слуцк
Минск – Ислочь
30 апреля, воскресенье
БАТЭ – Шахтер
Торпедо-БелАЗ – Днепр
Городея – Динамо Мн
Динамо Бр – Славия

ТУР 6
5 мая, пятница
Ислочь – Динамо Бр
Витебск – Городея
6 мая, суббота
Славия – БАТЭ
Слуцк – Минск
Динамо Мн – Гомель
7 мая, воскресенье
Крумкачы – Шахтер
Днепр – Неман
Нафтан – Торпедо-БелАЗ

ТУР 7
10 мая, среда
БАТЭ – Ислочь
Гомель – Витебск
Минск – Динамо Мн
Динамо Бр – Слуцк
11 мая, четверг
Торпедо-БелАЗ – Крумкачы
Неман – Нафтан
Городея – Днепр
Шахтер – Славия

ТУР 8
14 мая, воскресенье
Слуцк – БАТЭ
Динамо Мн – Динамо Бр
Витебск – Минск
15 мая, понедельник
Ислочь – Шахтер
Днепр – Гомель
Нафтан – Городея
Торпедо-БелАЗ – Неман
16 мая, вторник
Крумкачы – Славия

ТУР 9
20 мая, суббота
БАТЭ – Динамо Мн
Динамо Бр – Витебск
Шахтер – Слуцк
Гомель – Нафтан
21 мая, воскресенье
Неман – Крумкачы
Городея – Торпедо-БелАЗ
Минск – Днепр
Славия – Ислочь

ТУР 10
26 мая, пятница
Витебск – БАТЭ
Крумкачы – Ислочь
Неман – Городея
27 мая, суббота
Слуцк – Славия
Динамо Мн – Шахтер
Днепр – Динамо Бр
Нафтан – Минск
Торпедо-БелАЗ – Гомель 

СБоРНЫЕ
1 июня, четверг
Товарищеский матч  
национальных сборных 
Швейцария – Беларусь

ТУР 11
2 июня, пятница
Гомель – Неман
3 июня, суббота
БАТЭ – Днепр
Городея – Крумкачы
Славия – Динамо Мн
Ислочь – Слуцк
4 июня, воскресенье
Минск – Торпедо-БелАЗ
Динамо Бр – Нафтан
Шахтер – Витебск

СБоРНЫЕ
7 июня, среда
Отборочный матч молодежно-
го (U-21) чемпионата Европы 
Беларусь – Сан-Марино
9 июня, пятница
Отборочный матч чемпионата 
мира Беларусь – Болгария
12 июня, понедельник
Товарищеский матч  
национальных сборных  
Беларусь – Новая Зеландия

ТУР 12
15 июня, четверг
Крумкачы – Слуцк
Городея – Гомель
Неман – Минск
16 июня, пятница
Нафтан – БАТЭ
Динамо Мн – Ислочь
Днепр – Шахтер
Торпедо-БелАЗ – Динамо Бр
17 июня, суббота
Витебск – Славия

ТУР 13
20 июня, вторник
БАТЭ – Торпедо-БелАЗ
Шахтер – Нафтан

Слуцк – Динамо Мн
Гомель – Крумкачы
Минск – Городея
21 июня, среда
Динамо Бр – Неман
Славия – Днепр
Ислочь – Витебск

ТУР 14
24 июня, суббота
Крумкачы – Динамо Мн
Торпедо-БелАЗ – Шахтер
Гомель – Минск
25 июня, воскресенье
Неман – БАТЭ
Городея – Динамо Бр
Витебск – Слуцк
26 июня, понедельник
Днепр – Ислочь
Нафтан – Славия

ТУР 15
1 июля, суббота
БАТЭ – Городея
Динамо Бр – Гомель
Ислочь – Нафтан
Слуцк – Днепр
2 июля, воскресенье
Минск – Крумкачы
Шахтер – Неман
Славия – Торпедо-БелАЗ
Динамо Мн – Витебск

ТУР 16
29 июля, суббота
БАТЭ – Гомель
Витебск – Крумкачы
Ислочь – Торпедо-БелАЗ
Славия – Неман
30 июля, воскресенье
Динамо Мн – Днепр
Шахтер – Городея
Динамо Бр – Минск
31 июля, понедельник
Слуцк – Нафтан

ТУР 17
5 августа, суббота
Городея – Славия
Днепр – Витебск
Динамо Бр – Крумкачы
6 августа, воскресенье
Минск – БАТЭ
Неман – Ислочь
Торпедо-БелАЗ – Слуцк
7 августа, понедельник
Гомель – Шахтер
Нафтан – Динамо Мн

ТУР 18
11 августа, пятница
БАТЭ – Динамо Бр
Ислочь – Городея
12 августа, суббота
Крумкачы – Днепр
Слуцк – Неман
Витебск – Нафтан
13 августа, воскресенье
Динамо Мн – Торпедо-БелАЗ
Славия – Гомель
Шахтер – Минск

ТУР 19
18 августа, пятница

Гомель – Ислочь
Нафтан – Днепр
19 августа, суббота
БАТЭ – Крумкачы
Торпедо-БелАЗ – Витебск
Городея – Слуцк
20 августа, воскресенье
Динамо Бр – Шахтер
Минск – Славия
Неман – Динамо Мн

ТУР 20
25 августа, пятница
Крумкачы – Нафтан
Днепр – Торпедо-БелАЗ
26 августа, суббота
Витебск – Неман
Слуцк – Гомель
Ислочь – Минск
27 августа, воскресенье
Шахтер – БАТЭ
Динамо Мн – Городея
Славия – Динамо Бр

СБоРНЫЕ
31 августа, четверг
Отборочный матч чемпионата 
мира Люксембург – Беларусь
1 сентября, пятница
Отборочный матч молодежно-
го (U-21) чемпионата Европы 
Беларусь – Греция
3 сентября, воскресенье
Отборочный матч чемпионата 
мира Беларусь – Швеция
5 сентября, вторник
Отборочный матч молодежного 
(U-21) чемпионата Европы  
Чехия – Беларусь

ТУР 21
8 сентября, пятница
Гомель – Динамо Мн
9 сентября, суббота
БАТЭ – Славия
Шахтер – Крумкачы
10 сентября, воскресенье
Динамо Бр – Ислочь
Минск – Слуцк
Городея – Витебск
11 сентября, понедельник
Неман – Днепр
Торпедо-БелАЗ – Нафтан

ТУР 22
16 сентября, суббота
Крумкачы – Торпедо-БелАЗ
Днепр – Городея
Витебск – Гомель
17 сентября, воскресенье
Ислочь – БАТЭ
Нафтан – Неман
Слуцк – Динамо Бр
Славия – Шахтер
18 сентября, понедельник
Динамо Мн – Минск

ТУР 23
22 сентября, пятница
Гомель – Днепр
Динамо Бр – Динамо Мн
23 сентября, суббота
БАТЭ – Слуцк

Шахтер – Ислочь
Неман – Торпедо-БелАЗ
24 сентября, воскресенье
Славия – Крумкачы
Минск – Витебск
Городея – Нафтан

ТУР 24
29 сентября, пятница
Ислочь – Славия
Витебск – Динамо Бр
30 сентября, суббота
Крумкачы – Неман
Нафтан – Гомель
Днепр – Минск
1 октября, воскресенье
Динамо Мн – БАТЭ
Торпедо-БелАЗ – Городея
Слуцк – Шахтер

СБоРНЫЕ
5 октября, четверг
Отборочный матч молодежно-
го (U-21) чемпионата Европы 
Хорватия – Беларусь
7 октября, суббота
Отборочный матч чемпионата 
мира Беларусь – Голландия
10 октября, вторник
Отборочный матч чемпионата 
мира Франция – Беларусь
Отборочный матч молодежно-
го (U-21) чемпионата Европы 
Беларусь – Молдова

ТУР 25
13 октября, пятница
Городея – Неман
14 октября, суббота
БАТЭ – Витебск
Шахтер – Динамо Мн
Ислочь – Крумкачы
15 октября, воскресенье
Славия – Слуцк
Динамо Бр – Днепр
Минск – Нафтан
16 октября, понедельник
Гомель – Торпедо-БелАЗ

ТУР 26
20 октября, пятница
Крумкачы – Городея
21 октября, суббота
Неман – Гомель
Нафтан – Динамо Бр
Слуцк – Ислочь
22 октября, воскресенье
Днепр – БАТЭ
Витебск – Шахтер
Динамо Мн – Славия
23 октября, понедельник
Торпедо-БелАЗ – Минск

ТУР 27
27 октября, пятница
Шахтер – Днепр
28 октября, суббота
БАТЭ – Нафтан
Слуцк – Крумкачы
Ислочь – Динамо Мн
Гомель – Городея
29 октября, воскресенье
Славия – Витебск
Динамо Бр – Торпедо-БелАЗ
Минск – Неман

ТУР 28
3 ноября, пятница
Днепр – Славия
Витебск – Ислочь
4 ноября, суббота
Крумкачы – Гомель
Неман – Динамо Бр
Нафтан – Шахтер
5 ноября, воскресенье
Торпедо-БелАЗ – БАТЭ
Городея – Минск
Динамо Мн – Слуцк

ТУР 29
18 ноября, суббота
БАТЭ – Неман
Динамо Мн – Крумкачы
Слуцк – Витебск
Ислочь – Днепр
Славия – Нафтан
Шахтер – Торпедо-БелАЗ
Динамо Бр – Городея
Минск – Гомель

ТУР 30
26 ноября, воскресенье
Городея – БАТЭ
Крумкачы – Минск
Гомель – Динамо Бр
Неман – Шахтер
Торпедо-БелАЗ – Славия
Нафтан – Ислочь
Днепр – Слуцк
Витебск – Динамо Мн

фУтболЬНыЙ калЕНдарЬ

Расписание матчей 27-го чемпионата Беларуси  
по футболу сезона-2017 и игр с участием сборных

Беларусаў прыцягвае омск…
Новым галоўным трэнерам 

хакейнага омскага “Авангарда” 
можа стаць беларускі спецыяліст 
Андрэй Скабелка.

Да апошняга часу Скабелка 
быў настаўнікам новасібірскай 
“Сібіры”, але пасля таго, як каман-
да не вельмі ўдала выступіла ў 
гэтым сезоне, быў адпраўлены ў 
адстаўку. Хаця менавіта з імем 
беларускага трэнера быў звязаны 
самы гучны поспех клуба за ўсю 
яго гісторыю – медалі чэмпіянату 
Кантынентальнай хакейнай лігі ў 
сезоне 2014/2015.

Зараз, як інфармуюць расійскія 
СМІ, Скабелка можа ўзначаліць 

омскі “Авангард”. Акрамя гэта-
га, у трэнерскім штабе, магчы-
ма, з’явіцца яшчэ адзін беларус 
– аўтар пераможнай шайбы ў 
вароты шведаў на Алімпіядзе-2002 
уладзімір Копаць.

У омскім клубе “Народнай Волі” 
пакуль афіцыйна не пацвердзілі 
інфармацыю пра прызначэнне 
Скабелкі галоўным трэнерам, але 
далі зразумець, што такія перамо-
вы вядуцца.

Дарэчы, у 2011–2015 гадах 
памочнікам галоўнага трэне-
ра “Авангарда” працаваў былы 
настаўнік нацыянальнай зборнай 
Беларусі эдуард Занкавец.

…і Кіеў
А на пасаду галоўнага трэнера 

футбольнага кіеўскага “Дынама” 
прэтэндуе Аляксандр Хацкевіч, які 
да нядаўняга часу кіраваў футболь-
най зборнай Беларусі.

Доўгі час ён жыў ва ўкраінскай 
сталіцы, працаваў там з малад-
зёжным складам кіеўскай каман-

ды, таму пасля адстаўкі ў Беларусі 
вярнуўся на звыклае месца.

Аляксандр Хацкевіч узначаліў 
беларускую зборную ў снежні 
2014 года. На гэты сезон перад 
беларускімі футбалістамі ставілі 
задачу заняць трэцяе месца ў гру-
пе, але задачу выканаць не ўдалося.  

Павел Селіверстаў вырашыў, 
што на «танках» да Алімпіяды  

не даедзеш

НоВыя ІМЁНы

20-гадовы беларускі лёгкаатлет 
– адзін з лідараў сусветнага сезона ў 
скачках у вышыню.

На нядаўнім чэмпіянаце Еўропы 
па лёгкай атлетыцы ў зале Павел 
Селіверстаў заваяваў “бронзу”, 
хаця спаборнічаў на “дарослых” 
спаборніцтвах усяго другі раз. А ў 
лютым гэтага года Павел чатыры 
разы біў уласныя рэкорды, што 
дазволіла яму гучна заявіць пра 
сябе ў лёгкаатлетычным свеце!

Дарэчы, паводле слоў 

спартсмена, з 15 гадоў ён 
захапляўся камп’ютарнай гульнёй 
World of Tanks і меў дастаткова 
высокі рэйтынг. Амаль год быў 
першым у краіне. Выступаў у 
складзе каманды на спаборніцтвах 
па кіберспорце. Але ў 2015 годзе 
“з танкамі завязаў”, бо прафесійна 
займацца дзвюма справамі было 
складана.

“Трэба было рыхтавацца да 
юніёрскага чэмпіянату Еўропы 
па лёгкай атлетыцы, я выбраў 
спорт, – распавёў затым Павел. – 
Ад камп’ютарных гульняў давялося 
адмовіцца”.

Пасля таго як малады чалавек 
вырашыў не ганяцца за некалькімі  
зайцамі, яго вынікі на лёгкаатлетычных 
спаборніцтвах сталі значна лепшыя, і 
сёння ён – у лідарах сезона.

А з “танкамі” Алімпіяду 
не выйграеш. І можаш нават не 
даехаць…
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